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Klausimynai paskirtiesiems Komisijos nariams       LT 
 

KLAUSIMYNAS PASKIRTAJAM KOMISIJOS NARIUI 

Stéphane’ui SÉJOURNÉ  

vykdomajam pirmininko pavaduotojui, atsakingam už klestėjimą ir 
pramonės strategiją 

 

1. Bendra kompetencija, įsipareigojimai Europai ir asmeninis nepriklausomumas 

Kuriuos savo asmeninės kvalifikacijos ir patirties aspektus išskirtumėte kaip itin tinkamus tapti Komisijos nariu ir 
dirbti dėl Europos bendrojo intereso, ypač srityje, už kurią būtumėte atsakingas? Kaip prisidėsite prie Komisijos 
politinių gairių įgyvendinimo? Kaip ketinate įgyvendinti lyčių aspekto integravimo politiką ir lyčių aspektu 
grindžiamą požiūrį įtraukti į visas Jūsų postui priskirtinas politikos sritis? Kaip įgyvendinsite jaunimo aspekto 
integravimą? 

Kaip galėtumėte įtikinti Parlamentą, jog esate nepriklausomas? Kaip užtikrintumėte, kad dėl Jūsų ankstesnės, 
dabartinės ar būsimos veiklos nekils jokių abejonių, kad galite tinkamai eiti pareigas Komisijoje? 

Priklausau kartai, kuriai Europa yra ir duotybė, ir kasdienė kova.  

Duotybė, nes savo politinį gyvenimą pradėjau nuo 2004 m. Prancūzijos referendumo kampanijos dėl ES 
Konstitucijos. Pirmieji rinkimai, kuriuose kandidatavau, buvo 2019 m. Europos Parlamento rinkimai. Būdamas 
Europos Parlamento nariu ir frakcijos vadovu bei Europos ir užsienio reikalų ministru, prisidėjau prie kai kurių 
didžiausių pastarojo meto ES laimėjimų: žaliojo kurso, bendro vakcinų pirkimo, gaivinimo plano 
„NextGenerationEU“, skaitmeninių rinkų reguliavimo ir, žinoma, pagalbos Ukrainai. 

Kasdienė kova, nes susiduriu su abejonėmis dėl Europos projekto, ypač po „Brexit’o“, matau didelį siekį pakirsti 
pačius ES pamatus bei mūsų vienybę ir pasitikėjimo mūsų ES institucijomis krizę. Taigi Europa yra kasdienis, 
tačiau trapus stebuklas, kurio pagrindas – mūsų bendrapiliečių kaskart išreiškiamas pritarimas. Mano, kaip 
Europos tarnautojo, o juo labiau kaip Komisijos nario, pareiga – kiekvieną sprendimą priimti turint tai omenyje. 
Tarnauti Europos bendram interesui reiškia kurti ir įgyvendinti politiką, kuri gali pagerinti kasdienį piliečių 
gyvenimą ir padėti įveikti didžiulius iššūkius, su kuriais susiduria mūsų žemynas.  

Mūsų laukia sudėtingas dešimtmetis, todėl dėl Europos bendro intereso privalome veikti ryžtingai ir pradėti nuo 
vieno esminio prioriteto – aiškios švarios pramonės strategijos su tvirtesne bendrąja rinka, kuri padėtų išvengti 
prognozuojamo Europos nuosmukio ir bauginančių socialinių bei politinių pasekmių. Mūsų bendruomenės ir 
darbštūs piliečiai nori kvalifikuoto, deramo ir gerai apmokamo darbo. Mūsų įmonės nori galimybių investuoti, 
kurti ir gaminti daugiau ir geriau, veikti tokiomis pačiomis sąlygomis kaip ir jų išorės konkurentai ir nepatirti 
nereikalingos naštos. Tai akivaizdūs, teisėti poreikiai, kuriuos Europos Sąjunga turi patenkinti.   

Esu tvirtai įsitikinęs, kad ekonomikos ir pramonės pirmavimo susigrąžinimas yra individualios gerovės ir tvirtų 
bendruomeninių ryšių garantija. Taip pat turime paspartinti perėjimą prie neutralaus poveikio klimatui 
ekonomikos. Eidamas Prancūzijos ekonomikos ir pramonės ministro patarėjo pareigas buvau vienas vienos 
didžiausių pastarojo meto Prancūzijos istorijoje ekonominių reformų rengėjų. Būdamas EP nariu ir frakcijos 
vadovu, nepailsdamas rėmiau naują požiūrį į mūsų pramonę, kuriuo siekiama suderinti priklausomybės nuo 
iškastinio kuro mažinimą ir ekonomikos augimą, o ne beprasmiškai priešinami šie du prioritetai. Kaip pranešėjas, 
atsakingas už intelektinės nuosavybės teises dirbtinio intelekto srityje, pasisakiau už unikalaus Europos modelio, 
grindžiamo etika ir inovacijomis, sukūrimą. Eidamas Europos ir užsienio reikalų ministro pareigas, daug dėmesio 
skyriau ekonominei partnerystei su demokratinėmis Rytų Afrikos ir Lotynų Amerikos šalimis, kuriai anksčiau 
skirta nepakankamai dėmesio.  

Šios mano nuostatos taip pat gali padėti įgyvendinti vieną svarbiausių šios Komisijos prioritetų – užtikrinti lyčių 
lygybę mūsų ekonomikoje ir atitinkamai lyčių aspektą įtraukti į pramonės politiką. Jei patvirtinsite mano 
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kandidatūrą, mano pirmoji pareiga šioje naujoje Komisijoje bus užtikrinti, kad visos įmonės įgyvendintų Direktyvą 
dėl moterų valdybose. Taip pat tikiuosi, kad kaip Komisijos narių kolegijos narys galėsiu paremti paskirtosios 
vykdomosios pirmininko pavaduotojos R. Minzatu darbą, susijusį su strateginiu gamtos mokslų, technologijų, 
inžinerijos ir matematikos (STEM) mokymo planu, kuris taip pat turėtų paskatinti daugiau moterų ir mergaičių 
rinktis STEM ugdymą ir profesinę veiklą. Lyčių lygybė – tai tikslas, kuriam būtina politinė valia, ir čia turiu 
neginčijamų įrodymų: Prancūzijos užsienio reikalų ministerijoje dirba rekordinis skaičius moterų, taip pat galiu 
pasigirti pirmuoju Prancūzijos diplomatijos istorijoje kabinetu, kurio daugumą sudaro moterys. Jei mano 
kandidatūra bus patvirtinta, įsipareigoju toliau remti šį požiūrį ir pačioje Komisijoje. Esu paskirtasis vykdomasis 
pirmininko pavaduotojas, kuriam 39-eri, todėl taip pat galite tikėtis, kad visais savo darbais sieksiu kurti galimybes 
jaunajai kartai. Kad Europos jaunimas turėtų galimybę formuoti sprendimus Europos Sąjungoje, su malonumu 
imsiuosi organizuoti kasmetinius jaunimo dialogus, o pirmąjį dialogą surengsiu jau per pirmąsias 100 savo 
kadencijos dienų. 

Visą gyvenimą nenuilsdamas dirbau bendro intereso labui. Kaip Europos Parlamento parlamentinės grupės 
pirmininkas, niekada nesišalinau atsakomybės. Einant tokias pareigas svarbiausia nuoseklumas ir 
nepriklausomumas. Parlamente nedvejodamas gyniau ne savo partijos ar gimtosios šalies liniją, o kitokią poziciją, 
kai žinojau, kad tai būtina dėl Europos bendrojo intereso. Pirmiausia tai pasakytina apie ES direktyvą dėl smurto 
prieš moteris. Taip pat galite būti tikri, kad visada laikiausi, laikausi ir toliau laikysiuosi aukščiausių etikos normų, 
visapusiškai atsižvelgdamas į ES Sutartis ir elgesio kodeksą. 

Mano profesinis kelias prasidėjo nuo Europos. Mano pirmasis įsipareigojimas rinkėjams buvo tarnauti mūsų 
Sąjungai. Mano pareigos vyriausybėje aprėpė Europos vienybės skatinimą. Jei pritarsite mano kandidatūrai tapti 
Europos Komisijos nariu, liksiu ištikimas ne tik savo priesaikai ginti Europos vienybę ir pagrindinius principus, 
bet ir savo svarbiausiems gyvenimo įsipareigojimams. 

2. Skiriamos pareigos ir bendradarbiavimas su Europos Parlamentu  

Ar įsipareigojate tinkamai informuoti Parlamentą apie savo ir Jums pavaldžių padalinių veiksmus? Kaip 
apibrėžtumėte savo atskaitomybę Parlamentui? 

Kokius konkrečius įsipareigojimus esate pasirengęs prisiimti dėl savo bendravimo su Parlamentu ir dalyvavimo 
Parlamento komitetų posėdžiuose ir plenariniame posėdyje, taip pat dėl skaidrumo, bendradarbiavimo ir 
veiksmingų tolesnių veiksmų dėl Parlamento pozicijų bei raginimų imtis teisėkūros iniciatyvų? Ar esate pasirengęs 
tomis pačiomis sąlygomis kaip ir Tarybai laiku teikti Parlamentui informaciją ir dokumentus, susijusius su 
planuojamomis iniciatyvomis ar vykdomomis procedūromis? 

Dirbau Europos Parlamente ir mano pagarba šiai institucijai bei jos nariams niekada nesusvyravo. Įsipareigoju 
išlaikyti šį ypatingą santykį su Europos Parlamentu – abipusiu pasitikėjimu grindžiamu Europos demokratijos 
pamatu. 

Mūsų teisėtumas kyla iš jūsų balso. Nors mūsų vardus ir pavardes pasiūlo Taryba ir Komisijos pirmininkas, savo 
pareigų negalime pradėti eiti be Europos Parlamento pritarimo. Tai labai svarbu siekiant užtikrinti, kad politinės 
kryptys, kuriomis grindžiama mūsų politika, atitiktų daugumos piliečių lūkesčius, išreikštus per Europos 
Parlamento rinkimus. 

Jei patvirtinsite mano kandidatūrą, mano tarnybos, kabinetas ir aš dirbdami su Europos Parlamentu laikysis šių 
įsipareigojimų: 

– Pažadu užtikrinti tinkamus tolesnius veiksmus, susijusius su Jūsų pranešimais ir rezoliucijomis su mano 
atsakomybės sritimi susijusiais klausimais. Kaip ir Komisijos pirmininkė, pasisakau už tai, kad Parlamentui būtų 
suteiktas svarbesnis vaidmuo inicijuojant ir rengiant teisės aktus. Nuoširdžiai tikiu, kad tai yra būtina patikimo, 
efektyvaus ir pasitikėjimu grindžiamo Europos sprendimų priėmimo proceso sąlyga. 

– Pažadu aktyviai ir reguliariai dalyvauti komitetų posėdžiuose, plenarinėse sesijose, trišalėse derybose, taip pat 
atvykti į jūsų frakcijas, jei kviesite. Manau, kad visose šiose struktūrose Komisijai turi būti kuo labiau atstovaujama 
politiniu lygmeniu. 

– Pažadu užmegzti ir palaikyti tiesioginį ryšį su atitinkamų komitetų nariais visais sprendimų priėmimo proceso 
etapais. Mano tarnybos ir komanda taip pat bus lengvai pasiekiamos per visą kadenciją, užtikrinant abipusį 
informacijos srautą.  
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– Pažadu pakviesti konkrečių sričių pranešėjus, šešėlinius pranešėjus ar vadovaujančius narius į darbo posėdžius, 
kad būtų sprendžiami teisėti susirūpinimą keliantys klausimai ir įsiklausoma į tiesiogiai su jų parlamentine veikla 
susijusias ir rinkimų apygardose išgirstas idėjas.  

– Pažadu informacija ir atitinkamais dokumentais su Parlamentu dalytis vienodomis sąlygomis kaip su Taryba. 
Tai ne tik pagarbos abiem teisėkūros institucijoms klausimas, bet ir pareiga pagal mūsų pagrindų susitarimą.  

Visi šie įsipareigojimai yra demokratinės atskaitomybės klausimas. Turime gerbti šią instituciją ir piliečius, 
kuriems atstovaujate, ir būti jiems atskaitingi. Tik kartu galime pasiekti, kad Europa žengtų į priekį.  

Atsižvelgdamas į Pirmininkės išdėstytas politines gaires, kurioms pritarė dauguma Parlamento narių, tikiuosi, kad 
per klausymą galėsiu išdėstyti loginį Pirmininkės man skiriamų pareigų pagrindimą ir mūsų prioritetų svarbą. Taip 
pat nekantrauju išgirsti jūsų lūkesčius, idėjas ir jums rūpimus klausimus.  

Mano įgaliojamasis raštas suteikia unikalią galimybę pagaliau turėti visiškai integruotą pramonės strategiją – nuo 
mikroekonomikos iki makroekonomikos, nuo vidaus rinkos iki išorės aspekto, nuo pradinės grandies iki galutinės 
grandies sektorių, nuo viešųjų iki privačiųjų investicijų. Jei mano kandidatūra būtų patvirtinta, visas šias 
konkurencingumo didinimo priemones panaudosiu žmonių gerovei, žinoma, užtikrindamas visišką kolegialumą 
su Komisijos nariais ir visapusišką bendradarbiavimą su jumis.  

Jei mano kandidatūra bus patvirtinta, įsipareigoju reguliariai informuoti Parlamentą apie savo misijos pažangą. 
Manau, kad labai svarbu nuo pat pradžių nustatyti aiškius tikslus ir objektyvius rodiklius, pagal kuriuos galėsite 
vertinti mano veiklos rezultatus ir mūsų bendras pastangas. 

Ekonomikos ir pinigų politikos komiteto klausimai 

Kapitalo rinkų sąjunga (KRS) 

3. Kokios yra pagrindinės kliūtys ir kokius prioritetus nustatytumėte kuriant kapitalo rinkų sąjungą ir turto bei 
investicijų rinką, kad būtų padidintas privatusis ir viešasis finansavimas į sparčiai augančius projektus ir kad 
kapitalo rinkos investuotų į inovacijas? Kaip užtikrinsite, kad pastangos didinti ES finansų sektoriaus 
konkurencingumą nepakenktų finansiniam stabilumui ir nekeltų pernelyg didelės rizikos? Koks, Jūsų nuomone, 
yra pakeitimo vertybiniais popieriais vaidmuo šioje darbotvarkėje? 

Naujoji Komisija siekia tapti investicijų komisija, o išrinktoji Pirmininkė U. von der Leyen savo politinėse gairėse 
paskelbė, kad bus kuriama „Europos santaupų ir investicijų sąjunga“, kuri padės užpildyti investicijų spragas. 
Norint padidinti mūsų ekonomikai ir pramonei modernizuoti reikalingą privatųjį ir viešąjį finansavimą, būtinos 
gerai veikiančios ir išvystytos finansų rinkos, kartu prireikus derinamos ir koordinuojamos su tikslinėmis 
viešosiomis rizikos mažinimo priemonėmis.  

Pirma, Europos santaupų ir investicijų sąjungos pagrindas turi būti piliečių finansai. Piliečiai sutaupo daug, tačiau 
savo turtą daugiausia laiko bankų indėliuose ar investavę į būstą ir prie produktyvių investicijų neprisideda tiek, 
kiek galėtų. Jų dalyvavimui kapitalo rinkose dažnai trukdo daugybė tarpusavyje susijusių veiksnių: didelės išlaidos 
ir konsultavimo mokesčiai, dėl rinkos susiskaidymo maža finansinių produktų platintojų konkurencija, žemas 
finansinio raštingumo lygis ir pasitikėjimas finansų tarpininkais.  

Jei būsiu patvirtintas vykdomuoju pirmininko pavaduotoju, bendradarbiausiu su Komisijos nariu, atsakingu už 
finansines paslaugas ir santaupų ir investicijų sąjungą, taip pat kitais Komisijos narių kolegijos nariais, kad rastume 
būdų, kaip paskatinti piliečius įveiklinti daugiau savo santaupų. Turime kurti naujus Europos lygmens taupymo ir 
investicinius produktus, kad investicijas nukreiptume į realiąją ekonomiką. Tai būtų naudinga Europos įmonėms, 
nes taip joms suteiktume kapitalo, kad jos galėtų konkuruoti, diegti inovacijas ir įsitraukti į žaliąją, skaitmeninę ir 
socialinę pertvarką. Tai būtų naudinga ir Europos piliečiams, nes jie turėtų galimybę prisidėti prie Europos 
ekonomikos finansavimo, jei kartu jie būtų tinkamai apsaugoti ir gautų deramą investicijų grąžą. 

Antra, Europos novatoriškos įmonės neturi galimybių gauti pakankamai rizikos kapitalo, kad galėtų augti ir plėstis 
Europos Sąjungoje. Tai viena iš pagrindinių kliūčių ES konkurencingumui. Taigi svarbu siekti, kad didėtų rizikos 
kapitalo prieinamumas. Jei mano kandidatūra bus patvirtinta, drauge su Komisijos nariu, atsakingu už finansines 
paslaugas ir santaupų ir investicijų sąjungą, taip pat kitais Komisijos narių kolegijos nariais ieškosime būdų, kaip 
pritraukti daugiau institucinių investuotojų, geriau panaudoti viešojo finansavimo priemones, didinti 
informuotumą ir sudaryti palankesnes sąlygas keistis geriausios praktikos pavyzdžiais, peržiūrėti mokesčių ir 
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teisines sistemas, kad būtų pašalintos esamos kliūtys ir remiamasi sėkmingomis nacionalinėmis sistemomis. 
Ypatingas dėmesys turėtų būti skiriamas tam, kad būtų pašalintos likusios investicinių fondų, galinčių patenkinti 
novatoriškų įmonių finansavimo poreikius, plėtros kliūtys. 

 

Trečia, ES kapitalo rinkos negali konkuruoti tarptautiniu mastu ir negali pasinaudoti bendrosios rinkos mastu, nes 
jos yra pernelyg susiskaidžiusios. ES investuotojai turi mažiau galimybių investuoti, o jei investuoja, jų išlaidos 
yra didesnės, o pelningumas mažesnis nei kitur. Be to, be išplėtotų rinkų ES negali patenkinti žaliosios ir 
skaitmeninės pertvarkos finansavimo poreikių. Svarbu įvardyti Europos rinkų integracijai trukdančias kliūtis ir 
toliau dėti pastangas joms pašalinti, didinti Europos rinkų likvidumą ir kartu užtikrinti, kad Europos finansų 
įstaigos galėtų veikti vienodomis sąlygomis pasauliniu mastu, kai Europoje ir kitose jurisdikcijose nuosekliai 
taikomi tarptautiniu mastu sutarti standartai. Gilesnės finansų rinkos taip pat sustiprintų tarptautinį euro vaidmenį. 
Jei būsiu patvirtintas, remsiu pastangas pagal Kapitalo rinkų sąjungos veiksmų planą spręsti likusias problemas, 
trukdančios išnaudoti visą Europos kapitalo rinkų potencialą. 

Galiausiai dėl finansų rinkų dalyvių priežiūros skirtumų valstybėse narėse gali išaugti verslo vykdymo išlaidos. 
Daugelis šių skirtumų taip pat gali kenkti investuotojams, kuriems valstybėse narėse gali būti neužtikrinamas 
vienodas apsaugos lygis. Geresnė ES lygmens priežiūros sistema gali būti pagrindinis veiksnys, leisiantis išnaudoti 
visą mūsų kapitalo rinkų potencialą, nes bus sudarytos sąlygos mažinti neveiksmingumą, įgyvendinti masto 
ekonomiją ir kurti pasitikėjimą rinkų veikimu. Ši sistema padėtų sumažinti reguliavimo naštą. Pagerinti priežiūrą 
galima įvairiai. Būtina papildomai konsultuotis ir bendradarbiauti su visais suinteresuotaisiais subjektais dėl to, 
kaip pagerinti priežiūros tvarką ES, be kita ko, atsižvelgiant į įvairių sektorių ir šalių ypatumus.  

Manau, kad tinkamai sustruktūrintas, gerai reguliuojamas ir prižiūrimas pakeitimas vertybiniais popieriais gali 
atlikti teigiamą vaidmenį ekonomikoje kaip naujų investuotojų pritraukimo priemonė ir kaip rizikos valdymo 
priemonė, kuria bankų kredito rizika perkeliama įvairiems ES ir trečiųjų šalių instituciniams investuotojams, 
kuriems būtų naudinga didesnė pozicijų diversifikacija. Bankams tai gali leisti suteikti daugiau finansavimo 
realiajai ekonomikai. 2019 m. pakeitimo vertybiniais popieriais sistema ir vėlesni jos pakeitimai padidino 
pakeitimo vertybiniais popieriais rinkos skaidrumą ir standartizavimą, tačiau ES rinka tebėra nepakankamai 
išvystyta. 2024 m. kovo mėn. Europos Centrinio Banko valdytojų taryba ir 2024 m. balandžio mėn. Europos 
Vadovų Taryba pabrėžė ES pakeitimo vertybiniais popieriais rinkos atgaivinimo svarbą. Gerai veikianti pakeitimo 
vertybiniais popieriais tvarka turėtų būti mūsų darbotvarkės dalis. Jei mano kandidatūra bus patvirtinta, mano 
pozicija dėl to, ar dabartinė tvarka turėtų būti atnaujinta ir kaip tai turėtų būti padaryta, bus grindžiama tolesniu 
keitimusi informacija su jumis ir šiuo metu vykstančių tikslinių konsultacijų rezultatais, įskaitant Europos 
priežiūros institucijų technines rekomendacijas. Šiuo atžvilgiu ir toliau laikysimės nuostatos, kad pirmiausia būtina 
užtikrinti finansinį stabilumą.  

Europai reikia gerai veikiančių, tarptautiniu mastu pirmaujančių bankų, draudikų, investicinių bendrovių ir kitų 
finansų tarpininkų, kad būtų sudarytos sąlygos finansuoti inovacijas, investuoti į žaliąją, skaitmeninę bei socialinę 
pertvarką ir atkurti ES konkurencingumą. Kartu neturėtume pamiršti, kad svarbu išsaugoti patikimą ir tvirtą rizikos 
ribojimo sistemą. 2007–2008 m. finansų krizė kilo dėl pernelyg negriežtų standartų, per silpnos priežiūros ir per 
menko tarptautinio bendradarbiavimo. Nuo to laiko buvo įgyvendintos Europos finansų sistemą sustiprinusios 
reguliavimo ir priežiūros reformos ir dabar ši sistema gali kliautis gerai kapitalizuotomis finansų įstaigomis, be to, 
ji pasirodė esanti atspari pastarųjų metų įvykiams. Šiuo tvirtu pagrindu turėtume remtis, kad dabar užtikrintume 
ilgalaikį Europos finansų sektoriaus konkurencingumą. 

Kaip nurodyta išrinktosios Pirmininkės U. von der Leyen politinėse gairėse, taip pat būtina pritraukti privatųjį 
kapitalą ir sumažinti jo riziką. Rizikos mažinimo priemonės, pavyzdžiui, paskolos, garantijos ar nuosavo kapitalo 
intervencinės priemonės, turėtų sudaryti palankesnes sąlygas privačiam kapitalui remti ES įmonių 
konkurencingumą. Daugiau informacijos gerbiami Parlamento nariai ras mano atsakyme į 5 klausimą. 

Konkurencingumo koordinavimo priemonė 

4. Kokie turėtų būti pagrindiniai naujai pasiūlytos Konkurencingumo koordinavimo sistemos ramsčiai? Kaip ji 
būtų siejama su Europos konkurencingumo fondu? 

Išrinktosios Pirmininkės U. von der Leyen politinėse gairėse minimas naujas Europos konkurencingumo fondas, 
kuris yra mūsų pasiūlymo dėl naujo didesnio biudžeto kitoje daugiametėje finansinėje programoje dalis. Kaip 
pabrėžiama mano įgaliojamajame rašte, Konkurencingumo koordinavimo priemonė bus rengiama kartu su šiuo 
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Konkurencingumo fondu, siekiant tikslingiau nukreipti ir koordinuoti investicijų politiką, taip sukuriant didinamąjį 
poveikį. Taip atsižvelgiama į Draghi pranešime išsakytą raginimą veiksmingiau koordinuoti konkurencingumo 
politiką, kad būtų labiau suderinti ES ir valstybių narių reformų ir investicijų prioritetai.  

 

 

Konkurencingumo koordinavimo priemone turi būti siekiama didinti ES konkurencingumo tikslų ir valstybių narių 
nacionalinės politikos suderinamumą. Turime juos suderinti su bendrais strateginiais prioritetais, kad jie vienas 
kitą stiprintų. Tai suteiktų daugiau tikrumo, nuspėjamumo ir masto bendrojoje rinkoje, sumažintų susiskaidymą ir 
padėtų sutelkti ES konkurencingumo darbotvarkei įgyvendinti būtinas didžiules investicijas. 

Kalbant apie metodą, jei mano kandidatūra bus patvirtinta, bendradarbiausiu su už ekonomiką ir našumą atsakingu 
Komisijos nariu, kad būtų užtikrintas politikos koordinavimas, o Europos semestre ir toliau daugiausia dėmesio 
būtų skiriama mūsų Sąjungos konkurencingumui, kartu suderinant mūsų ekonomikos ir pramonės politiką.   

Daugiau informacijos apie Europos konkurencingumo fondą rasite mano atsakyme į 16 klausimą. 

Investicijos 

5. Kaip Jūs įsivaizduojate programos „InvestEU“ ateitį? Kaip planuojate bendradarbiauti su EIB? Koks yra Jūsų 
planas pritraukti privačių investicijų Europos ekonomikai remti? Kokių kitų priemonių būtumėte linkęs ieškoti 
dabartinio didelio finansavimo trūkumo problemai spręsti? 

Investicijų, kurių reikia Europos konkurencingumui ir saugumui užtikrinti, mastas yra didžiulis. Draghi pranešime 
apskaičiuota, kad mūsų žaliosios ir skaitmeninės pertvarkos tikslams ir gynybos išlaidų poreikiams patenkinti 
kasmet reikia maždaug 800 mlrd. EUR papildomų investicijų. Atsižvelgiant į tai, išrinktosios Pirmininkės U. von 
der Leyen politinėse gairėse pabrėžiama, kad reikia kuo labiau didinti viešąsias investicijas, pritraukti privataus 
kapitalo ir mažinti jo riziką. Rizikos mažinimo priemonės, pavyzdžiui, paskolos, garantijos ar nuosavo kapitalo 
intervencinės priemonės, turėtų sudaryti palankesnes sąlygas privačiam kapitalui remti ES įmonių 
konkurencingumą. 

Programa „InvestEU“ – tai didžiausia kada nors taikyta rizikos pasidalijimo priemonė ir ji buvo sėkminga. Praėjus 
trejiems metams nuo tada, kai pradėta įgyvendinti programa „InvestEU“, pagal ją sutelkta daugiau kaip 200 mlrd. 
EUR investicijų, iš kurių maždaug du trečdalius tikimasi gauti iš privačių išteklių. Šis finansavimas padeda 
įgyvendinti pagrindinius politikos prioritetus, pavyzdžiui, inovacijų ir infrastruktūros srityje, siekiant paspartinti 
žaliąją ir skaitmeninę pertvarką, taip pat remti MVĮ ir socialinius sektorius.  

Jei mano kandidatūra bus patvirtinta, bendradarbiaudamas su Europos investicijų banku ir kitais 
įgyvendinančiaisiais partneriais sieksiu užtikrinti, kad visą likusį programavimo laikotarpį programa „InvestEU“ 
būtų toliau visapusiškai įgyvendinama. Tam taip pat reikės pasinaudoti esamomis lankstumo priemonėmis. Tai 
ypač svarbu kalbant apie didelės paklausos finansinius produktus, visų pirma siekiant remti tvarias ir skaitmenines 
MVĮ, socialinius sektorius, taip pat švarias technologijas, skaitmenines technologijas ir biotechnologijas.  

Programos „InvestEU“ vertę taip pat lemia jos atvira struktūra, leidusi sukurti ES masto viešųjų finansų įstaigų 
ekosistemą ir suvienyti jėgas, kad būtų pasiekti ES politikos tikslai. Prie EIB, kaip pagrindinio partnerio, prisijungė 
kiti daugiašaliai bankai, pavyzdžiui, ERPB, Šiaurės investicijų bankas, Europos Tarybos bankas, taip pat valstybių 
narių plėtros bankai.  

Be to, jei mano kandidatūra bus patvirtinta, remsiuosi teigiama programos „InvestEU“ patirtimi ir ja pasinaudosiu, 
kad būtų sukurta dar didesnė viešojo ir privačiojo finansavimo sinergija. EIB grupė, kurią sudaro EIB ir EIF, yra 
ilgalaikiai Komisijos partneriai, prie mūsų programų įgyvendinimo prisidėję tiek ES, tiek už jos ribų. Drauge su 
už ekonomiką ir našumą atsakingu Komisijos nariu užtikrinsime, kad ši grupė ir toliau atliktų strateginį vaidmenį 
remiant investicijas visoje ES ir taip prisidėtų prie ekonomikos augimo, inovacijų, konkurencingumo, 
dekarbonizacijos, skaitmeninimo, teisingos pertvarkos ir sanglaudos. Be to, galėtume paskatinti EIB prisiimti 
didesnę riziką už jo finansuojamas operacijas ir taip atlikti dar svarbesnį vaidmenį, taip pat paremti už ekonomiką 
ir našumą atsakingo Komisijos nario siekį sustiprinti EIF vaidmenį didinant finansavimą didelį potencialą 
turinčioms ir sparčiai augančioms įmonėms. EIB ir EIF turi geras galimybes sukurti palankią investavimo aplinką 
ir suteikti postūmį viešajam ir privačiajam finansavimui.  
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Taip pat turime pripažinti palankios reguliavimo sistemos svarbą. Jei mano kandidatūra bus patvirtinta, 
bendradarbiausiu su Komisijos nariu, atsakingu už ekonomiką ir našumą, įgyvendinimą ir supaprastinimą, 
siekdamas užtikrinti, kad mūsų finansiniams partneriams ir įmonėms tektų mažesnė ataskaitų teikimo našta.  

 

Mūsų laukia būsimos daugiametės finansinės programos ir jos priemonių rengimo užduotis. Pirmiausia turėsime 
apsvarstyti, ką norime finansuoti, o po to – kaip geriausiai galime pasiekti savo tikslus ir pasiekti kuo daugiau 
rezultatų vietoje, be kita, remdamiesi patirtimi, įgyta įgyvendinant programą „InvestEU“. Supaprastinti 
mechanizmai, kuriais derinamos įvairios finansavimo priemonės, ir konsultacinė parama projektams rengti ir diegti 
gali padėti paspartinti projektų įgyvendinimą ir pagerinti jų kokybę. Taip mūsų finansavimas turės didesnį poveikį.   

Jei būsiu patvirtintas vykdomuoju pirmininko pavaduotoju, glaudžiai bendradarbiausiu su Komisijos nariu, 
atsakingu už biudžetą, kovą su sukčiavimu ir viešąjį administravimą, siekdamas užtikrinti, kad į šiuos aspektus 
būtų atsižvelgta rengiant kitos daugiametės finansinės programos pasiūlymą ir kad į jį būtų įtrauktas labai tvirtas 
konkurencingumo ramstis. 

Aplinkos, visuomenės sveikatos ir maisto saugos komiteto klausimai 

6. Kaip švarios pramonės kursas bus grindžiamas žaliuoju kursu ir jį papildys? Kokias pagrindines priemones 
ketinate pasiūlyti pagal švarios pramonės kursą, žiedinės ekonomikos aktą ir cheminių medžiagų pramonės 
dokumentų rinkinį, taip pat atsižvelgdamas į M. Draghi ataskaitą dėl ES konkurencingumo? Kaip užtikrinsite šių 
iniciatyvų suderinamumą ir sinergiją? Kaip jos padės siekti aplinkosaugos tikslų, įskaitant nulinės taršos tikslą? 
Kaip ketinate paspartinti pramonės priklausomybės nuo iškastinio kuro mažinimą nemažinant investicijų, 
užtikrinant ES konkurencingumą pasaulyje ir išsaugant kokybiškas darbo vietas bei mažinant nereikalingą 
administracinę naštą? Kokių priemonių imsitės siekdamas užtikrinti, kad ES teisės aktai dėl perėjimo prie švarios 
energijos būtų pritaikyti MVĮ? Kokias priemones pasiūlysite spartesnio pramonės priklausomybės nuo iškastinio 
kuro mažinimo akte, kad būtų remiamos pirmaujančios Europos rinkos švarių technologijų kūrimo, gamybos ir 
sklaidos pramonei srityse, ir kokius finansinius išteklius sutelksite šiam tikslui pasiekti? Kokias konkrečias 
strategijas planuojate įgyvendinti, kad paspartintumėte leidimų išdavimo ypatingos svarbos projektams 
procedūras nestabdant pažangos siekiant klimato tikslų, tačiau sykiu užtikrinant aukšto lygio aplinkos apsaugą? 
Kokių priemonių pasiūlysite, kad būtų pasiekta pusiausvyra tarp priklausomybės nuo svarbiausiųjų žaliavų 
mažinimo ir Europos konkurencingumo ir žiediškumo didinimo, taip pat aukštų aplinkos apsaugos standartų 
laikymosi užtikrinimo? Kaip užtikrinsite, kad į naująjį žiedinės ekonomikos aktą būtų įtraukta pakankamai 
konkrečių paskatų, reikalingų siekiant pakankamai padidinti antrinių medžiagų paklausą rinkoje ir sukurti 
bendrąją atliekų rinką? 

Europos žaliuoju kursu Europos Sąjungai nustatyta kryptis tapti neutralaus poveikio klimatui ir efektyvaus išteklių 
naudojimo ekonomika. Pertvarkai paspartinti Žaliojo kurso pramonės plane pasiūlyti veiksmai, kuriais siekiama 
didinti Europos nulinio ŠESD balanso pramonės konkurencingumą. Pagal švarios pramonės kursą ir toliau bus 
siekiama mažinti Europos ekonomikos priklausomybę nuo iškastinio kuro ir kartu ją industrializuoti, kad ji taptų 
atsparesnė ir strategiškai savarankiškesnė. 

Kartu su vykdomuoju pirmininko pavaduotoju, atsakingu už švarią, teisingą ir konkurencingą pertvarką, ir kitais 
Komisijos nariais dėsime pastangas siekdami parengti iniciatyvų rinkinį, kuriuo būtų siekiama pagerinti leidimų 
išdavimą ir prieigą prie infrastruktūros, prieigą prie energijos ir žaliavų, viešojo ir privačiojo finansavimo, įgūdžių 
ir technologijų. Pramonės dekarbonizaciją spartinsime supaprastindami administracines procedūras, plėtodami 
pirmaujančias tvarių ir atsparių produktų rinkas, pertvarkai sutelkdami privatųjį finansavimą ir pasitelkdami 
partnerystes, stiprindami mūsų bendrąją rinką ir užtikrindami vienodas sąlygas.  

Švarios pramonės kursas bus grindžiamas paskutinės kadencijos pasiekimais ir bus užtikrinta, kad jo 
įgyvendinimas būtų veiksmingas ir efektyvus, nesukuriant papildomos naštos. Bus toliau remiamas verslo 
scenarijus, kuriuo skatinama dekarbonizacija, ir pramonės pastangos diegti inovacijas ir plėsti veiklą. Šiuo tikslu 
turėtų būti atsižvelgta į visus to verslo scenarijaus aspektus, įskaitant, be kita ko: vidaus ir išorės rinkas, viešąjį ir 
privatųjį finansavimą, socialinę ir pramonės politiką, finansines ir teisines priemones. Nė vienas iš jų negali būti 
vertinamas atskirai. Kad pertvarka vyktų sąžiningai ir veiksmingai, reikia užtikrinti nuoseklumą ir visapusiškai 
integruoti pramonės politiką.  Be horizontaliųjų priemonių, reikėtų aptarti keletą jūsų paminėtų sektorių.  

Pirma, svarbi švarios pramonės kurso dalis bus Žiedinės ekonomikos aktas, ir kad jis būtų įgyvendintas glaudžiai 
bendradarbiausiu su Komisijos nariu, atsakingu už aplinką, hidrologinį atsparumą ir konkurencingą žiedinę 
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ekonomiką. Tikslas – pereiti nuo linijinio prie gyvavimo ciklu grindžiamo požiūrio į produktus ir medžiagas. 
Pavyzdžiui, suderinus atliekų nelaikymo atliekomis kriterijus, toks požiūris padidins antrinių žaliavų pasiūlą ir 
paklausą ir sukurs bendrąją atliekų rinką. Antrinių žaliavų kaina dažnai yra didesnė už pirminių žaliavų kainą ir 
antrinėms žaliavoms dažnai neigiamą poveikį daro asimetriška informacija visoje vertės grandinėje bei ribota 
rekuperavimo ir perdirbimo vidaus rinka. Todėl Žiedinės ekonomikos aktu bus siekiama pašalinti šį rinkos 
nepakankamumą ir taip sukurti paskatas naudoti antrines medžiagas.  

 

Mūsų manymu, potencialo turi šie trys atraminiai blokai: praktinis per paskutiniąją kadenciją priimtų išsamių teisės 
aktų įgyvendinimas; bendrosios rinkos sverto poveikio panaudojimas, pavyzdžiui, kad antrinių žaliavų gamintojai 
savo produktus galėtų parduoti visoje ES; žiedinės pertvarkos ekonomikos stiprinimas, skatinant žiedinius 
produktus ir verslo modelius. Ekonomikos augimą sėkmingai atsiejome nuo išmetamo teršalų kiekio, taigi taip pat 
galime atsieti augimą nuo išteklių naudojimo. Taip padidinsime savo konkurencingumą ir pagerinsime 
ekonominės veiklos rezultatus, kartu sumažindami savo aplinkosauginį pėdsaką, priklausomybę nuo pagrindinių 
išteklių ir poveikį biologinei įvairovei bei taršai. 

Antra, Ypatingos svarbos žaliavų aktas ir toliau bus labai svarbus. Norint padidinti Europos konkurencingumą, 
būtina saugi ir tvari prieiga prie žaliavų. Pavyzdžiui, turėtume didinti žaliavų gavybą ir perdirbimą Europoje – 
žemyne, kuriame turime daug išteklių, kuriems taikomi aukšti aplinkos apsaugos standartai, taip pat 
novatoriškiausių įmonių bei technologijų. Tai taip pat reiškia, kad, norėdami sumažinti savo importo poreikius ir 
kartu sumažinti aplinkosauginį pėdsaką, turime skatinti pirminių žaliavų perdirbimą. Žiedinės ekonomikos akte 
bus pasiūlytos antrinių žaliavų pasiūlos ir paklausos valdymo priemonės, pavyzdžiui, veiksmingesni metodai, 
susiję su didesne gamintojo atsakomybe, atliekų nebelaikymo atliekomis kriterijais, grąžinamojo perdirbimo 
medžiagos dalimi ir viešųjų pirkimų kriterijais, susijusiais su tvarumu. 

Trečia, siekdamas įgyvendinti vieną iš svarbiausių švarios pramonės kurso elementų, bendradarbiausiu su 
Komisijos nariu, atsakingu už klimatą, nulinį taršos balansą ir švarų augimą, dėl spartesnio pramonės 
priklausomybės nuo iškastinio kuro mažinimo akto, kad būtų remiamos pirmaujančios Europos rinkos švarių 
technologijų kūrimo, gamybos ir sklaidos pramonei srityse, ir paspartinsiu planavimo, konkursų ir leidimų 
išdavimo procesus, visų pirma intensyviai energiją vartojančiuose sektoriuose. Be to, jei, laikydamiesi 
technologinio neutralumo principo, padėsime ES pramonei mažinti priklausomybę nuo iškastinio kuro, 
užtikrinsime ilgalaikį jos konkurencingumą ir išsaugosime kokybiškas darbo vietas.  

Nuspėjamumas ir sparta – tai du esminiai veiksniai, galintys palengvinti investavimą į pramonės projektus. Tuo 
tikslu spartesnio pramonės priklausomybės nuo iškastinio kuro mažinimo aktu bus sudarytos sąlygos, remiantis 
poveikio klimatui neutralizavimo pramonės akto ir ypatingos svarbos žaliavų akto modeliu, lengviau taikyti 
leidimų išdavimo priemones. Tai suteikia galimybę strateginiams projektams nacionaliniu lygmeniu naudoti 
supaprastintą leidimų išdavimo tvarką, suteikiant prioritetinį statusą, tačiau nesusilpninant aplinkos, socialinių ir 
valdymo standartų. Siekdamas sukurti šią naują sistemą, ketinu glaudžiai bendradarbiauti su valstybėmis narėmis 
ir atitinkamomis priemonėmis remti nacionalines ir vietos administracijas. Be to, spartesnio pramonės 
priklausomybės nuo iškastinio kuro mažinimo aktu investicijos turėtų būti nukreipiamos ten, kur jų labiausiai 
reikia. 

Žinoma, MVĮ atlieka labai svarbų vaidmenį ekonomikoje ir tvarioje pertvarkoje. Toliau įgyvendinsiu pagalbos 
MVĮ priemonių rinkinį, įskaitant MVĮ filtrą, kad ankstyvaisiais politikos formavimo etapais būtų lengviau 
nustatyti MVĮ ypač aktualius pasiūlymus ir parengti konkrečioms iniciatyvoms skirtas poveikio mažinimo 
priemones. Taip pat taikysime naują MVĮ patikrą, kuri išsamiau aprašyta mano atsakyme į 11 klausimą. 

Švarios pramonės kursas apims daug kitų iniciatyvų, pavyzdžiui, įperkamos energijos veiksmų planą. Svarbiausia, 
švarios pramonės kursu turėtų būti sukurtos tinkamos sąlygos ne tik padėti Europos įmonėms tapti 
konkurencingesnėms pasaulinėje arenoje, bet ir užtikrinti, kad piliečiai gautų daugiau naudos iš pertvarkos vietos 
lygmeniu. 

Jei mano kandidatūra bus patvirtinta, bendradarbiausiu su jumis dėl šių iniciatyvų. Taip pat bus tinkamai 
konsultuojamasi su suinteresuotaisiais subjektais ir nacionalinėmis valdžios institucijomis. Ir galiu jus patikinti, 
kad per visą kadenciją ir toliau laikysiuosi pagrindinio geografiniu ir socialiniu požiūriu sąžiningos ir teisingos 
pertvarkos principo. 
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7. Kaip užtikrinsite, kad pasienio anglies dioksido korekcinis mechanizmas (PADKM) būtų veiksmingai, 
visapusiškai ir laiku įgyvendinamas, kartu vengiant nereikalingos biurokratijos ir dvigubos apsaugos? Kokiomis 
priemonėmis siūlysite šalinti galimas spragas pradinėje ir galutinėje grandyse ir išplėsti PADKM taikymo sritį 
pagal reglamentą, sykiu vengiant anglies dioksido nutekėjimo vertės grandinėje ir atsižvelgiant į mažiausiai 
išsivysčiusių šalių padėtį? 

Pasienio anglies dioksido korekcinis mechanizmas (PADKM) yra klimatui labai svarbi priemonė. Jei būsiu 
patvirtintas vykdomuoju pirmininko pavaduotoju, bendradarbiausiu su už klimatą, nulinį taršos balansą ir švarų 
augimą atsakingu Komisijos nariu, kad PADKM būtų visapusiškai ir laiku įgyvendintas, kartu ypač daug dėmesio 
skiriant priemonių apėjimo rizikos ir administracinės naštos, visų pirma mažosioms ir vidutinėms įmonėms, 
mažinimui.  

Nuo 2026 m. sausio 1 d. PADKM pradės turėti finansinių pasekmių. Pereinamuoju laikotarpiu, prasidėjusiu 2023 
m. spalio mėn., Komisija importuotojams ir eksportuotojams, taip pat nacionalinėms kompetentingoms 
institucijoms teikia paramą ir rekomendacinę medžiagą. 

 

Išklausome suinteresuotuosius subjektus, įskaitant įmones ir nacionalines administracijas, be kita ko, vesdami 
dialogus įgyvendinimo klausimais, taip pat trečiųjų šalių partnerius ir G7 įsteigto Klimato klubo narius, todėl 
galime užtikrinti, kad įgyvendinimo priemonės būtų kuo veiksmingesnės ir efektyvesnės.  

Komisija taip pat pasinaudos per šį pereinamąjį laikotarpį įgyta patirtimi ir atliks koregavimus, visų pirma 
susijusius su supaprastinimu. Šiuo tikslu iki 2025 m. pabaigos Europos Parlamentui ir Tarybai pateiksime 
peržiūros ataskaitą.  

Ataskaitoje bus aptarti visi reglamento peržiūros sąlygoje išdėstyti aspektai ir pateiktas galimo PADKM taikymo 
srities išplėtimo, įskaitant netiesiogiai išmetamą ŠESD kiekį, PADKM valdymo ir reglamento tarptautinio 
poveikio besivystančioms šalims, ypač mažiausiai išsivysčiusioms šalims, vertinimas.  

Reglamente numatyta galimybė išplėsti PADKM taikymo sritį, kad į ją būtų įtrauktos kitos prekės, kurioms kyla 
anglies dioksido nutekėjimo rizika pagal ES ATLPS, visų pirma organinės cheminės medžiagos ir polimerai, taip 
pat vežant prekes ir teikiant transporto paslaugas išmetami teršalai, taip pat kitos žaliavos, vadinamieji pirmtakai. 
Kaip reikalaujama PADKM reglamente, apsvarstysime galimybes įtraukti tolesnės dabartinių PADKM prekių 
vertės grandinės produktus. Tai gali būti būtina siekiant išvengti anglies dioksido nutekėjimo tolesnėje vertės 
grandinės dalyje ir visapusiškai išnaudoti PADKM potencialą klimato apsaugos srityje. Tačiau bet koks galimas 
PADKM taikymo srities išplėtimas turi būti grindžiamas aiškiais kriterijais ir būti proporcingas mechanizmo 
tikslams. Be to, kartu su Komisijos nariu, atsakingu už klimatą, nulinį taršos balansą ir švarų augimą, nuolat 
vertinsiu, kaip spręsti galimo PADKM apėjimo problemą, kur labai svarbus vaidmuo tenka muitinei.  

Teisėkūros institucijų prašymu Komisija taip pat įvertins anglies dioksido nutekėjimo riziką, susijusią su prekėmis, 
kurioms taikomas PADKM, kurios gaminamos ES ir eksportuojamos į trečiąsias šalis, visų pirma į tas, kurios 
netaiko ES ATLPS arba panašaus anglies dioksido apmokestinimo mechanizmo. 

Kalbant apie mažiausiai išsivysčiusias šalis, PADKM išimtis joms netaikoma, nes tai paskatintų labiau taršių 
pramonės šakų perkėlimą į tokias šalis, o ne priklausomybės nuo iškastinio kuro mažinimą. Komisijos tyrimai 
rodo, kad sektoriuose, kuriems taikomas PADKM, eksportas iš mažiausiai išsivysčiusių šalių į ES yra ribotas. Vis 
dėlto kai kurių mažiausiai išsivysčiusių šalių eksportas į ES gali duoti didelių pajamų užsienio valiuta ir sudaryti 
didelę jų bendrųjų nacionalinių pajamų dalį. Kartu su kitais Komisijos nariais užtikrinsiu, kad Komisija toliau 
glaudžiai bendradarbiautų su šiomis šalimis ir padėtų joms pereinamuoju laikotarpiu prisitaikyti prie PADKM ir 
jam pasirengti. 

8. Kokie yra Jūsų prioritetai dėl būsimo cheminių medžiagų pramonės dokumentų rinkinio? Kaip užtikrinsite 
perėjimą prie saugių ir žiedinių žaliųjų, mažiau vandens ir energijos suvartojančių cheminių medžiagų, sykiu 
užtikrinant ilgalaikį nuspėjamumą investuotojams tvarių inovacijų požiūriu? Kada pateiksite pasiūlymą dėl 
REACH reglamento peržiūros, kuriuo būtų užtikrintas supaprastinimas, kartu užtikrinant geresnę sveikatos ir 
aplinkos apsaugą bei konkurencingą pramonę? Koks Jūsų planas dėl PFAS, siekiant kuo labiau sumažinti jų 
poveikį žmonėms ir aplinkai, kartu užtikrinant aiškią ir įgyvendinamą sistemą pramonei, atsižvelgiant į 
būtiniausias naudojimo paskirtis? 
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Į politines gaires įtrauktas chemijos pramonės dokumentų rinkinys bus labai svarbus siekiant užtikrinti žmonių 
sveikatos bei aplinkos apsaugą ir užtikrinti konkurencingą ES pramonę. Remiantis ilgamete patirtimi, įgyta 
įgyvendinant REACH ir cheminių medžiagų teisės aktus, akivaizdu, kad ES turi paspartinti procesus, sumažinti 
biurokratizmą ir suteikti aiškumo ir tikrumo tiek įmonėms, tiek vartotojams. Dokumentų rinkiniu bus siekiama 
sukurti efektyvesnę reglamentavimo sistemą, leisiančią iš rinkos greičiau pašalinti kenksmingąsias medžiagas, 
kartu Europos pirmaujančioms chemijos bendrovėms užtikrinant didesnį ilgalaikį tikrumą dėl investicijų. 

ES gali didžiuotis pažangiausia cheminių medžiagų reglamentavimo sistema pasaulyje, tačiau tam tikrus aspektus 
reikia peržiūrėti. Atsižvelgiant į tam tikrų cheminių medžiagų keliamą riziką ir ekonominius iššūkius, su kuriais 
susiduria chemijos pramonė, žaliajai  pertvarkai paskatinti ir tvariam konkurencingumui užtikrinti būtinas naujas 
holistinis požiūris. Todėl, jei mano kandidatūra bus patvirtinta, bendradarbiausiu su Komisijos nariu, atsakingu už 
aplinką, hidrologinį atsparumą ir konkurencingą žiedinę ekonomiką, kad būsimame cheminių medžiagų pramonės 
dokumentų rinkinyje būtų įtvirtinti keturi prioritetai: 

1) Inovatyvios, tvarios ir saugios tiekimo grandinės. ES turi tvirtai remti stiprią ir atsparią chemijos pramonę, kuri 
yra labai svarbi siekiant ES ekonomikos augimo ir klestėjimo. Reikia sukurti galimybių atveriančią sistemą 
investicijoms, kuriomis skatinamas perėjimas prie naujų žaliųjų ir skaitmeninių sprendimų, įskaitant švarios 
energijos šaltinius ir kaip žaliava naudojamą anglį iš tvarių šaltinių, taip pat saugias, žiedines ir tvarias chemines 
medžiagas. Tam investuotojams reikės aiškių signalų ir ilgalaikio nuspėjamumo, o tai galima pasiekti skatinant 
valdžios institucijas ir pramonę labiau bendradarbiauti. Pramonei pereinant prie saugesnių alternatyvų, 
kenksmingų cheminių medžiagų pakeitimas turėtų būti toliau remiamas diegiant inovacijas ir perduodant žinias. 
Atsižvelgiant į tai, kad cheminės medžiagos yra daugelio tiekimo grandinių, kurios yra labai svarbios pertvarkai, 
pagrindas, turime vengti kurti naują priklausomybę.  

2) Supaprastinti ir racionalizuoti teisės aktai. Pagal REACH reglamentą taikomas registravimas ir vertinimas labai 
prisidėjo prie žinių apie chemines medžiagas gausinimo, o autorizavimas ir apribojimai – prie tam tikrų cheminių 
medžiagų keliamos rizikos mažinimo. Tačiau kartu paaiškėjo, kad dėl REACH pramonė, visų pirma MVĮ, patiria 
pernelyg didelę naštą. Pasiūlymu dėl teisėkūros procedūra priimamo akto dėl REACH reglamento peržiūros 2025 
m., parengtu kartu su už aplinką, hidrologinį atsparumą ir konkurencingą žiedinę ekonomiką atsakingu Komisijos 
nariu, REACH reglamentas būtų suderintas su supaprastinimo, naštos mažinimo bei konkurencingumo prioritetais 
ir būtų sudarytos sąlygos esminėms papildomoms konsultacijoms su Parlamentu ir visais atitinkamais 
suinteresuotaisiais subjektais.  

REACH reglamento peržiūra turėtų būti siekiama modernizuoti reglamentavimo sistemą, kad būtų padidintas 
tvarus konkurencingumas ir saugumas ES, kartu užtikrinant, kad nebūtų pakenkta žmonių sveikatai ir aplinkos 
apsaugai. Kad sistema taptų paprastesnė, bus peržiūrėta dvejopa leidimų ir apribojimų sistema, siekiant gerokai 
sumažinti individualių leidimų poreikį. Savo požiūrį daugiausia grįsdami platesniais apribojimais sprendimus 
galėsime priimti greičiau ir skaidriau, nekeldami pavojaus aukštam mūsų sveikatos ir aplinkos apsaugos lygiui.  

Be to, MVĮ bus remiamos pasitelkiant skaitmeninimą. Sugriežtinus vykdymo užtikrinimą bus suvienodintos 
veiklos sąlygos, be kita ko, prekybos internetu, kad būtų išlaikyta reikalavimus atitinkančių ES įmonių 
konkurencinė padėtis, ir bus užtikrinta, kad importuojami produktai atitiktų visus susijusius standartus. 
Patobulinus informavimo, pavyzdžiui, apie endokrininę sistemą ardančias medžiagas, bus pašalintos informacijos 
spragos ir pagerinta rizikos kontrolė. Bus skatinami bandymų nenaudojant gyvūnų metodai ir kuo labiau ribojami 
bandymai su gyvūnais. Be to, įgyvendinus neseniai priimtus Pramoninių išmetamųjų teršalų direktyvos pakeitimus 
bus sudarytos palankesnės sąlygos daug efektyviau, žiediškai naudoti vandenį chemijos pramonėje, taip pat bus 
sumažintas į vandenį išleidžiamų kenksmingų teršalų kiekis.  

Galiausiai, siekiant papildyti REACH peržiūrą ir ankstesnes Komisijos pasiūlytas iniciatyvas, pavyzdžiui, 
iniciatyvą dėl principo „viena medžiaga – vienas vertinimas“, pasiūlymu dėl teisėkūros procedūra priimamo akto 
dėl Europos cheminių medžiagų agentūros pagrindinio reglamento bus sustiprintas Agentūros valdymas, 
paspartintos jos procedūros ir padidintas jos finansinis tvarumas, ir tai yra skubu.  

3) Politikos suderinamumas. Europos chemijos pramonė susiduria su vis daugiau reglamentavimo reikalavimų, 
kurie savaime yra pagrįsti, tačiau gali lemti skirtingų teisės aktų nenuoseklumą ir dubliavimąsi. Mums reikia 
geresnio koordinavimo tiek ES, tiek nacionaliniu lygmenimis ir holistiškesnio požiūrio, siekiant užtikrinti, kad 
visuminė našta netrukdytų ES konkurencingumui ir inovacijų potencialui. Todėl kartu su už aplinką, hidrologinį 
atsparumą ir konkurencingą žiedinę ekonomiką atsakingu Komisijos nariu primygtinai raginčiau pradėti ir 
lengvinčiau išankstines ES ir nacionalinių valdžios institucijų diskusijas dėl bendrų prioritetų ir tinkamiausių 
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politikos priemonių, susijusių su cheminėmis medžiagomis, kad būtų užtikrintas REACH ir kitų teisės aktų 
suderinimas. Toks koordinavimas taip pat būtų naudingas sveikatai ir aplinkai.   

4) Aiškumas dėl PFAS. Kaip nurodyta mano įgaliojamajame rašte, jei mano kandidatūra bus patvirtinta, 
įsipareigoju kartu su už aplinką, hidrologinį atsparumą ir konkurencingą žiedinę ekonomiką atsakingu Komisijos 
nariu laiku suteikti aiškumo dėl apribojimų nustatymo PFAS pagal REACH reglamentą proceso. Atsižvelgiant į 
didelį dirvožemio ir vandens, įskaitant geriamąjį vandenį, užteršimo atvejų skaičių, šioms cheminėms medžiagoms 
reikia skirti ypatingą dėmesį. Būtent todėl Komisija jau ėmėsi svarbių veiksmų PFAS keliamai rizikai kontroliuoti: 
nustatė naudojimo plataus vartojimo reikmėms apribojimus ir kitas priemones pagal REACH reglamentą, taip pat 
sugriežtino PFAS ribas geriamajame vandenyje ir paviršinio bei požeminio vandens kontrolę.  Sieksiu, kad kuo 
greičiau būtų priimtas galutinis sprendimas dėl esamos kelių valstybių narių iniciatyvos mūsų piliečių sveikatos ir 
aplinkos apsaugos tikslais apriboti PFAS naudojimą, kartu aiškumo ir nuspėjamumo sumetimais jau dabar 
pasidalijant tam tikromis pagrindinėmis gairėmis. Sieksiu uždrausti naudoti PFAS plataus vartojimo reikmėms, 
pvz., kosmetikoje, su maistu besiliečiančiose medžiagose ir lauko drabužiuose.  

Bet pritarčiau, kad tais atvejais, kai nėra pakankamai veiksmingų ir saugių pakaitalų, PFAS turėtų toliau griežtai 
kontroliuojamomis sąlygomis būti naudojamos tam tikroms, ypač ypatingos svarbos, pramoninėms reikmėms, kol 
bus rasti priimtini pakaitalai, kartu nustatant griežtas taisykles dėl jų išmetimo ir šalinimo, siekiant apriboti 
patekimą į aplinką, ir aiškias paskatas diegti inovacijas bei kurti tvarius pakaitalus. Tam tikrų pramonės sektorių 
svarba mūsų visuomenei buvo pripažinta 2024 m. balandžio mėn. Komisijos komunikate dėl būtinųjų reikmių, o 
PFAS plačiai naudojamos daugeliui ypatingos svarbos pramoninių reikmių, pvz., gynybos, puslaidininkių, švarių 
technologijų ar medicinos sektoriuose. 

 

Pramonės, mokslinių tyrimų ir energetikos komiteto klausimai 

9. Kokia yra Jūsų vizija apie savo atsakomybės sritį, peržengianti tai, kas nurodyta Jūsų įgaliojamajame rašte, ir 
kokį savo pėdsaką norėtumėte palikti? Kokius pasiūlymus dėl teisės aktų ir kitas iniciatyvas siūlysite Komisijos 
narių kolegijai priimti per ateinančius penkerius metus, ypač per pirmąsias 100 dienų? Kaip užtikrinsite, kad šie 
pasiūlymai ir esamų teisės aktų įgyvendinimas sustiprintų Europos konkurencingumą? Ar šiuos pasiūlymus dėl 
teisės aktų ketinate grįsti specialiais poveikio vertinimais? Kokie Jūsų planai, visų pirma švarios pramonės kurso, 
Europos klestėjimo plano, spartesnio pramonės priklausomybės nuo iškastinio kuro mažinimo akto, Europos 
konkurencingumo fondo ir žiedinės ekonomikos akto srityse? Kokius finansinius išteklius, Jūsų nuomone, reikėtų 
skirti šioms iniciatyvoms? Kaip finansuosite, visų pirma, Europos konkurencingumo fondą, kad nebūtų daromas 
poveikis esamiems įsipareigojimams pagal kitas ES politikos sritis? Kokia, Jūsų nuomone, turėtų būti Europos 
konkurencingumo fondo ekonominė logika ir kokios pramonės sritys turėtų būti finansuojamos iš šio fondo? Kaip 
vertinate šių iniciatyvų ryšį su Poveikio klimatui neutralizavimo pramonės aktu (NZIA), Europos ypatingos 
svarbos žaliavų aktu (CRMA), STEP, taip pat su 2040 m. išmetamųjų teršalų mažinimo tikslu? Kaip ketinate 
atsižvelgti į šių iniciatyvų socialinį aspektą? Kaip šiomis aplinkybėmis spręsite energijos sąnaudų ir efektyvumo, 
atsinaujinančiųjų energijos išteklių ir kitų energijos šaltinių naudojimo klausimus? Kokia Jūsų vizija dėl 
Konkurencingumo koordinavimo priemonės ir kaip ja būtų naudojamasi siekiant atlikti Jūsų įgaliojamajame rašte 
nurodytas užduotis? 

Europa turi stiprią gamybos bazę ir tvirtą padėtį pasaulinėse rinkose. Automobilių, chemijos ir farmacijos sektoriai 
yra sritys, kuriose turime kompetencijos, tačiau juose susiduriama su didele pasauline konkurencija. ES rizikuoja 
atsilikti skaitmeninių ir švarių inovacijų srityje, o intensyviai energiją vartojantys sektoriai gali tapti 
nekonkurencingi. Taip yra todėl, kad energijos kainos Europoje yra gerokai didesnės nei kitose šalyse. Todėl, kad 
Europai gerai sekasi kurti inovacijas, tačiau ne taip gerai sekasi didinti mastą ir teikti rinkai novatoriškus 
produktus. Todėl, kad dabartinės geopolitinės aplinkybės didina riziką, susijusią su strategine priklausomybe. Dėl 
visų šių priežasčių turime vėl atsigręžti į mūsų pramonės strategiją ir Europos darbotvarkėje jai skirti deramą vietą.  

Konkurencingumas kaip priemonė, klestėjimas kaip tikslas – tai mano misija. Siekiame, kad, pasibaigus šiai 
kadencijai, Europos įmonėms būtų sudarytos tinkamos sąlygos augti ir kad jos galėtų pasinaudoti nauju 
dinamiškumu, galinčiu tapti dabartinių ir būsimų kartų gerovės pagrindu. Tvirtai tikiu, kad dekarbonizacija gali 
būti ekonomikos augimo ir darbo vietų kūrimo šaltinis. Taip pat manau, kad ES turi veikti išvien, o ne kaip 27 
atskiros valstybės narės. Kad šis tikslas būtų pasiektas, ypač daug dėmesio skirsiu tam, kad būtų užtikrintas visų 
mūsų politikos krypčių suderinamumas, kartu strateginiuose sektoriuose imantis konkrečiai jiems pritaikytų 
iniciatyvų. 
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Atsižvelgdamas į tai, jei mano kandidatūra bus patvirtinta, per pirmąsias 100 kadencijos dienų kartu su 
vykdomuoju pirmininko pavaduotoju, atsakingu už švarią, teisingą ir konkurencingą pertvarką, ir Komisijos nariu, 
atsakingu už klimatą, nulinį taršos balansą ir švarų augimą, pristatysiu švarios pramonės kursą, nubrėšiantį 
veiksmų kryptį. Tai bus svarbi platesnio Europos klestėjimo plano, išdėstyto išrinktosios Komisijos Pirmininkės 
U. von der Leyen politinėse gairėse, dalis. Kaip išsamiau išdėstyta mano atsakyme į 6 klausimą, švarios pramonės 
kurse bus nustatyti pramonės priklausomybės nuo iškastinio kuro mažinimo per ateinančius metus veiksmai, be 
kita ko, imantis tokių priemonių kaip biurokratizmo mažinimas, prieigos prie įperkamos energijos ir žaliavų 
užtikrinimas, paklausos ir pirmaujančių rinkų kūrimas, tolesnių privačiųjų investicijų telkimas ir kova su 
nesąžininga prekybos praktika. Taigi šis kursas bus labai svarbi įgalinanti priemonė, padedanti Europai 
neutralizuoti poveikį klimatui, pasitelkiant konkurencingesnę pramonę. 

Geresnis reglamentavimas ir stropus įgyvendinimas bus itin svarbūs siekiant veiksmingos ir supaprastintos 
reglamentavimo sistemos, taip pat palankios verslo aplinkos bendrojoje rinkoje. Esu pasiryžęs formuoti įrodymais 
grindžiamą politiką, kuria prisidedama prie ES konkurencingumo. Atliksiu mano kuruojamos srities teisės aktų 
patikrą, kad būtų pašalintas bet koks dubliavimasis, sumažinta našta ir sudarytos palankesnės sąlygos optimaliai 
panaudoti skaitmenines priemones. 

Be to, turime sutelkti dėmesį į mūsų pramonės politikos prioritetus, kad mažintume mūsų bendriems tikslams 
pasiekti būtinų privačiųjų investicijų riziką ir jas telktume. Kaip išsamiau išdėstyta mano atsakyme į 4 ir 16 
klausimus, tam visų pirma pasitelksime Europos konkurencingumo fondą, atsižvelgdami į kitą daugiametę 
finansinę programą. Šiuo metu investicijos Europoje yra pernelyg išskaidytos ir ES turi didelę investicijų, be kita 
ko, skirtų masto didinimui, spragą. Kita daugiametė finansinė programa suteikia galimybę užtikrinti, kad mūsų 
išlaidos būtų tikslingesnės, paprastesnės, paveikesnės ir turėtų tvirtą konkurencingumo ramstį. Ja Europos 
įmonėms turėtų būti palengvinta prieiga prie įvairių finansavimo galimybių. Jei mano kandidatūra bus patvirtinta, 
Europos konkurencingumo fondo kūrimas bus vienas iš mano pagrindinių prioritetų, dėl kurio glaudžiai 
bendradarbiausiu su už biudžetą, kovą su sukčiavimu ir viešąjį administravimą atsakingu Komisijos nariu, kitais 
Komisijos narių kolegijos nariais, taip pat su Parlamentu ir Taryba.  

 

Kaip nurodžiau atsakyme į 10 klausimą, tam, kad mūsų pastangos didinti Europos atsparumą ir konkurencingumą 
duotų vaisių, labai svarbu, kad būtų įgyvendintas Poveikio klimatui neutralizavimo pramonės aktas ir Ypatingos 
svarbos žaliavų aktas. Šiomis priemonėmis atsižvelgiama į svarbius pramonės konkurencingumo aspektus, 
įskaitant leidimų išdavimo supaprastinimą, prieigą prie saugaus žaliavų tiekimo ir patekimą į rinkas. Puikiai 
žinodamas, kokį svarbų darbą Parlamentas atliko per ankstesnę kadenciją, sieksiu greito jų įgyvendinimo ir 
užtikrinsiu, kad švarios pramonės kursas būtų grindžiamas šiomis ir kitomis susijusiomis iniciatyvomis, įskaitant 
STEP.  

Kalbant apie Klimato teisės aktą, Komisija, vadovaujama už klimatą, nulinį taršos balansą ir švarų augimą 
atsakingo Komisijos nario, pasiūlys pakeitimą, į kurį bus įtrauktas tikslas iki 2040 m. grynąjį išmetamųjų teršalų 
kiekį sumažinti 90 proc.  

Kaip nurodžiau savo atsakyme į 4 klausimą, konkurencingumo koordinavimo priemone bus skatinamas 
investavimo prioritetų derinimas valstybėse narėse ir Europos lygmeniu. Ji turėtų būti grindžiama darbu, atliktu 
naudojant esamas priemones, pavyzdžiui, metinę bendrosios rinkos ir konkurencingumo ataskaitą ir Europos 
semestrą. Šio derinimo rezultatai savo ruožtu turėtų lemti daugiašalių projektų, tokių kaip BEISP, kurie yra labai 
svarbūs mūsų pramonės strategijoje, pasirinkimą. 

Apskritai tikrieji šių pastangų naudos gavėjai bus europiečiai. Novatoriškos ir konkurencingos įmonės tiesiogiai ir 
netiesiogiai kuria stabilias ir kokybiškas darbo vietas visuose regionuose. Ekonomikos ir pramonės augimas 
valstybėms narėms leidžia finansuoti savo socialinius modelius. Dėl žaliojo perėjimo prie švarios energijos gerėja 
jų sveikata ir gerovė. Tai pagrindinės mūsų visuomenės ir žemyno klestėjimo sąlygos.  

Todėl švarios pramonės kursas turės stiprų įgūdžių ir socialinį aspektą, kad niekas, niekur neliktų nuošalyje. Mums 
reikia teisingos ir sąžiningos pertvarkos. Remsiu už žmones, įgūdžius ir parengtį atsakingo vykdomojo pirmininko 
pavaduotojo darbą kuriant įgūdžių sąjungą, stiprinant įgūdžių tobulinimą ir pramonei pritaikytą profesinį mokymą, 
taip pat abipusį kvalifikacijų pripažinimą. Didelį dėmesį skirsiu socialiniam dialogui. Taip ne tik sukuriama 
didesnė atsakomybė ir pritarimas pertvarkai – kartu su darbuotojais ir jų atstovais priimami sprendimai yra 
tvaresni.  
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Kalbant apie energijos sąnaudas ir efektyvumą, šį uždavinį taip pat bus siekiama spręsti švarios pramonės kursu, 
visų pirma įgyvendinant už energetiką ir būsto sektorių atsakingo Komisijos nario parengtą įperkamos energijos 
planą. Stengsiuosi užtikrinti, kad sumažėtų ir kainos, ir išmetamas CO2 kiekis.  

Galiausiai nėra abejonių, kad ilgalaikio Europos konkurencingumo neužtikrinsime, jei neatsisakysime 
importuojamo iškastinio kuro ir nepereisime prie švarios, konkurencingos ir žiedinės ekonomikos. Ir tai turime 
padaryti nedelsiant. 

10. Kokių veiksmų ketinate imtis siekdamas veiksmingai įgyvendinti CRMA ir NZIA, kad būtų sustiprintas Europos 
konkurencingumas? Kokie turėtų būti tolesni veiksmai baigiant rengti šiuos teisės aktus platesnėje Europos 
strateginio savarankiškumo srityje ir už jos ribų? Kaip ketinate visų pirma stiprinti vertės grandines, susijusias su 
NZIA, ir skatinti efektyvų išteklių naudojimą pagal CRMA? Kaip prisidėsite kuriant pirmaujančias švarių 
technologijų rinkas? Kokių kitų veiksmų pasiūlysite, kad būtų paskatintos ilgalaikės investicijos ir sustiprintas ES 
pramonės, įskaitant gynybos pramonę, konkurencingumas, atsparumas ir savarankiškumas, kartu išlaikant 
Europos socialinį modelį? Kokių sektorinių ir horizontaliųjų priemonių esate numatęs Europos pramonei remti? 
Kokiais kriterijais remdamasis nustatysite Europos silpnąsias vietas tam tikruose sektoriuose ir vadovausitės 
imdamasis veiksmų Europos pramonei nuo nesąžiningos išorės konkurencijos apsaugoti? Kokios konkrečios 
priemonės, Jūsų nuomone, turėtų būti įtrauktos į plieno ir metalų veiksmų planą? Kokius sektorius ir technologijas, 
Jūsų nuomone, reikėtų įtraukti į naujus bendriems Europos interesams svarbius projektus ir kaip tai padėtų 
įgyvendinti ES pramonės strategiją ir paremtų MVĮ? Kokių viešojo pirkimo taisyklių pakeitimų ketinate pasiūlyti, 
kad būtų užtikrintas tiekimo saugumas ir remiamas Europos gaminių naudojimas konkrečiuose strateginiuose 
sektoriuose ir technologijose, kad tuo galėtų pasinaudoti visos valstybės narės? Kokiais kriterijais naudositės 
nustatydamas tuos strateginius sektorius ir technologijas? Kaip prisidėsite prie automobilių sektoriaus veiksmų 
plano? Ar turite kokių nors konkrečių planų dėl PFAS? 

Poveikio klimatui neutralizavimo pramonės akte (NZIA) ir Ypatingos svarbos žaliavų akte (CRMA) nagrinėjami 
svarbūs pramonės konkurencingumo aspektai, kaip antai leidimų išdavimo supaprastinimas, prieiga prie saugaus 
žaliavų tiekimo, Europos darbo jėgos profesinis perkvalifikavimas ir kvalifikacijos kėlimas bei patekimas į rinkas. 
Jei mano kandidatūra bus patvirtinta, užtikrinsime, kad jie duotų rezultatų: būtų sutarti leidimų išdavimo terminai, 
pirmoji CRMA strateginių projektų grupė atrinkta 2025 m. pradžioje ir teikiama parama viešiesiems ir 
privatiesiems investuotojams, kad jie galėtų pradėti veikti. Taip pat sieksiu užtikrinti, kad būtų greitai priimti 
įgyvendinimo teisės aktai, kurių reikia, kad viešuosiuose pirkimuose ir atsinaujinančiųjų išteklių energijos 
aukcionuose valstybės narės galėtų pradėti taikyti plataus užmojo su kaina nesusijusius kriterijus, – tai svarbus 
pirmas žingsnis kuriant švarių technologijų pirmaujančias rinkas. 

Prižiūrėsime, kaip kuriama ypatingos svarbos žaliavų platforma, ir suteiksime jai priemonių bei išteklių, kad būtų 
lengviau vykdyti bendrus pirkimus ir valdyti strategines atsargas. Siekiant skatinti žiediškumą, visapusiškai 
įgyvendinus į CRMA įtrauktas perdirbamumo ir grąžinamojo perdirbimo medžiagos dalies priemones, baterijų ir 
ekologinio projektavimo teisės aktus, padidės antrinių žaliavų prieinamumas ir naudojimas. Tačiau kad vaizdas 
būtų išbaigtas, taip pat turime sukurti tikrą bendrąją atliekų ir antrinių žaliavų rinką ir, kaip minėjau savo atsakyme 
į 6 klausimą, bendradarbiausiu su Komisijos nariu, atsakingu už aplinką, hidrologinį atsparumą ir konkurencingą 
žiedinę ekonomiką, kad tai būtų įtvirtinta Žiedinės ekonomikos akte.  

Norėdami plačiau didinti konkurencingumą, atsparumą ir atvirą strateginį savarankiškumą, turime sudaryti 
tinkamas sąlygas mūsų įmonėms investuoti, mažinti priklausomybę nuo iškastinio kuro ir tapti 
konkurencingesnėms. Šiuo tikslu per pirmąsias šimtą kadencijos dienų padėsiu pateikti pasiūlymą dėl švarios 
pramonės kurso, kaip aprašyta atsakyme į 6 klausimą.  

Be to, atsižvelgdami į mano įgaliojamąjį raštą, parengsime horizontaliąją strategiją, kaip stiprinti bendrąją rinką ir 
šalinti kliūtis, trukdančias įmonėms plėstis, kaip išsamiau aprašyta mano atsakyme į 12 klausimą, ir pateiksime 
pasiūlymą dėl Europos konkurencingumo fondo, leisiančio užtikrinti, kad investuotume į strategines technologijas 
ir sektorius, kaip aprašyta mano atsakyme į 16 klausimą.   

Kad žinotume, kokių politikos priemonių imtis, labai svarbu apibrėžti, kas konkrečiai lemia Europos 
pažeidžiamumą. Kaip nurodyta mano atsakyme į 15 klausimą, didelę reikšmę teiksiu tam, kad būtų stebima 
tiekimo grandinėms kylanti rizika ir numatomi galimi sutrikimai, visų pirma daugiausia dėmesio skiriant esamai 
ir galimai strateginei priklausomybei, ypač nuo vienos šalies. Kad apsaugotume mūsų tiekimo grandinių 
atsparumą, pirmenybę teiksime rizikos vertinimui ypatingos svarbos ekosistemose, pavyzdžiui, energijai imliose 
pramonės šakose, sveikatos, skaitmeninių technologijų ir elektronikos (pvz., lustų, kvantinės kompiuterijos, 
superkompiuterių ir dirbtinio intelekto), atsinaujinančiųjų išteklių energijos, elektrinių transporto priemonių, 
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orlaivių ir erdvėlaivių ir gynybos sektoriuose. Ieškodamas tinkamų sprendimų remsiuosi mūsų požiūriu į ypatingos 
svarbos žaliavas.  

Norint Europos pramonei užtikrinti galimybę tarptautiniu mastu veikti vienodomis konkurencinėmis sąlygomis ir 
ją veiksmingai saugoti nuo nesąžiningos išorės konkurencijos, reikės pasitelkti visą prekybos ir konkurencijos 
politikos priemonių rinkinį, pavyzdžiui, sistemingai užtikrinti prekybos apsaugos priemonių vykdymą ir prireikus 
jas stiprinti laikantis PPO reikalavimų. Kai kuriems švarių technologijų produktams, kuriais prisidedama prie ES 
žaliojo kurso tikslų (pavyzdžiui, plieniniams vėjo jėgainių bokštams ir elektriniams dviračiams, o neseniai ir 
elektrinėms transporto priemonėms su baterijomis), jau taikomos prekybos apsaugos priemonės. Mūsų mokslinių 
tyrimų ir inovacijų politika turi būti suderinta su mūsų pramonės politika. 

Kalbant apie sektorines priemones, remdamasis dialogų dėl perėjimo prie švarios energijos rezultatais ir metalų 
sektoriaus pertvarkos planu, parengsiu specialiai plienui ir metalams skirtą veiksmų planą, kuriame bus išdėstytos 
drąsios priemonės, leisiančios patenkinti skubiausius poreikius ir užtikrinti ilgalaikį sektoriaus gyvybingumą. Šis 
veiksmų planas turėtų padėti šalinti neigiamą poveikį, kurį daro pasauliniai pertekliniai pajėgumai ir aukštos 
energijos kainos. Juo taip pat turėtų būti užtikrinta, kad prekybos politika būtų toliau prisidedama prie ilgalaikio 
pramonės konkurencingumo ir priklausomybės nuo iškastinio kuro mažinimo.  

Be to, kartu su Komisijos nariu, atsakingu už darnųjį transportą ir turizmą, parengsime patikimą veiksmų planą, 
skirtą automobilių pramonei, kuri šiuo metu pereina prie elektrinių ir autonominių transporto priemonių gamybos 
ir dėl to išgyvena didelius pokyčius. Ši pramonė susiduria su daugybe problemų, įskaitant dideles gamybos 
sąnaudas, perteklinius pajėgumus trečiosiose šalyse ir mažėjančią paklausą. Kad įveiktume šiuos iššūkius, turime 
padaryti daug daugiau, užtikrinti nuolatinį baterijų ir bendrai visos tiekimo grandinės rėmimą, įdiegti automobilių 
pramonei skirtą nuoseklią sistemą, aprėpiančią ir jos skaitmeninimą. Tai taip pat reiškia, kad reikia atnaujinti 
motorinių transporto priemonių tipo patvirtinimo sistemą, kad būtų galima diegti autonomines transporto 
priemones ir geriau išnaudoti transporto priemonių duomenų ekonominį potencialą. 

BEISP įrodė esą investicijas skatinančiu veiksniu: tokiems strateginiams sektoriams kaip mikroelektronika, 
baterijos, vandenilis, debesija ir sveikata sutelkta daugiau kaip 100 mlrd. EUR. Prioriteto tvarka dirbsiu su 
valstybėmis narėmis, kad būtų nustatytos būsimiems BEISP tinkamos technologijos. 2023 m. spalio mėn. Komisija 
įsteigė bendrą Europos forumą, kuriame vyksta intensyvios diskusijos. Atsirado keletas tinkamų perspektyvių 
technologijų, pavyzdžiui, švarioms technologijoms skirtos pažangiosios medžiagos, dirbtinis intelektas ar 
branduolinės energijos technologijos. Išvien su vykdomuoju pirmininko pavaduotoju, atsakingu už švarią, teisingą 
ir konkurencingą pertvarką, dėsiu pastangas paspartinti šį naujų BEISP pasiūlymų teikimo procesą ir apsvarstysiu, 
kaip būtų geriausia panaudoti ES biudžetą BEISP kaip dalies būsimo Europos konkurencingumo fondo paramai. 
Taip pat bendradarbiausiu su vykdomuoju pirmininko pavaduotoju, atsakingu už švarią, teisingą ir konkurencingą 
pertvarką, ir valstybėmis narėmis, kad naujus BEISP būtų galima greitai paskelbti ir patvirtinti.  

 

Dar vienas svarbus svertas, padedantis formuotis pirmaujančioms švarių ir strateginių technologijų rinkoms, bus 
viešieji pirkimai. Kaip išsamiai nurodoma atsakyme į 14 klausimą, ketinu pasiūlyti peržiūrėti Viešųjų pirkimų 
direktyvą, kurioje prioritetas bus teikiamas tam tikrų strateginių sektorių ir technologijų atsparumui.  

Kalbant apie PFAS, daugiau aiškumo dėl REACH reglamentu PFAS nustatyto apribojimo paaiškinta mano 
atsakyme į 8 klausimą. 

Galiausiai, dėdamas pastangas padidinti pramonės konkurencingumą ir klestėjimą, nepamiršiu platesnių 
visuomeninių ir pasaulinių tikslų. Jei konkurencingumo priemonės bus tinkamai įgyvendinamos, jos gali būti 
svarbus veiksnys, atveriantis galimybių su klimato kaita susijusiai pertvarkai ir kokybiškų darbo vietų kūrimui.  

11. Kaip planuojate spręsti reguliavimo problemas, darančias poveikį įmonėms, ypač MVĮ, be kita ko, 
tarpvalstybiniu mastu veikiančioms įmonėms? Kaip planuojate užtikrinti, kad strateginio savarankiškumo veiksmų 
planas būtų naudingas MVĮ? Kokių teisinių pasekmių turės naujos mažų vidutinės kapitalizacijos įmonių 
kategorijos nustatymas galiojantiems ir būsimiems ES teisės aktams? Kokie bus mažų vidutinės kapitalizacijos 
įmonių nustatymo kriterijai? Ar tai bus atskira privaloma teisinė apibrėžtis, ar esamos teisinės kategorijos (pvz., 
ES MVĮ apibrėžtis) bus išplėstos įtraukiant šią naują kategoriją? Kokių turite konkrečių planų, kaip būtų galima 
paspartinti, suderinti ir supaprastinti pagrindinius politinius prioritetus, kad būtų mažinama administracinė našta 
ir supaprastintas įgyvendinimas, ataskaitų teikimas ir leidimų išdavimas? Kaip konkrečiai įgyvendinsite naują 
MVĮ ir konkurencingumo patikrą? 
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Mažosios ir vidutinės įmonės yra ES ekonomikos varomoji jėga. Siekiant užtikrinti ilgalaikį ES konkurencingumą, 
būtina padėti joms augti ir didinti jų produktyvumą.  

Ypač didelį poveikį MVĮ daro reguliavimo našta, nes jų administracinėms užduotims atlikti skirti ištekliai 
paprastai yra riboti. Jei mano kandidatūra bus patvirtinta, siekdamas sumažinti administracinę naštą ir išlaidas 
imsiuosi pastangų sukurti specialų MVĮ pasą, kuriuo bus paprastai patvirtinama, kad įmonė turi MVĮ statusą, jai 
padedant sutaupyti laiko ir išteklių savo verslui. Valdžios institucijoms taip pat būtų sudarytos sąlygos lengviau 
apdoroti ir tvarkyti duomenis.  

Su Komisijos nariu, atsakingu už demokratiją, teisingumą ir teisės viršenybę, parengtume vadinamąją 28-ąją 
taisyklę siekdami padėti novatoriškoms įmonėms augti ir visoje Sąjungoje naudotis paprastesnių suderintų 
taisyklių rinkiniu. Laikantis politinių gairių, teisinės valstybės principo taikymo ataskaitoje bus atsižvelgta į 
bendrosios rinkos aspektą ir įvertinti MVĮ, visų pirma vykdančioms tarpvalstybinio masto veiklą, poveikį darantys 
klausimai. 

Jei mano kandidatūra bus patvirtinta, kartu su Komisijos nariu, atsakingu už startuolius, mokslinius tyrimus ir 
inovacijas, paskelbsime Europos inovacijų aktą ir ES startuolių ir veiklą plečiančių įmonių strategiją, kad 
supaprastintume mūsų reguliavimo sistemą ir sudarytume palankesnes sąlygas startuoliams ir veiklą plečiančioms 
įmonėms gauti rizikos kapitalo.  

MVĮ taip pat labai svarbios siekiant atviro strateginio savarankiškumo, nes jos atlieka svarbų vaidmenį kuriant 
atsparias ir diversifikuotas tiekimo grandines. Jei mano kandidatūra bus patvirtinta, užtikrinsiu, kad MVĮ galėtų 
naudotis specialia parama ir turėtų jų atsparumui būtinų ypatingos svarbos išteklių.  

Europos konkurenciniam pranašumui atgauti labai svarbi ES teisės aktų priėmimo sparta, jų nuoseklumas ir 
supaprastinimas, taip pat galimybė lengvai naudotis ES finansavimo priemonėmis, ir tai bus prioritetiniai 
klausimai, susiję su mano atsakomybės sritimi. Todėl, jei mano kandidatūra bus patvirtinta, daug dėmesio skirsiu 
tam, kad būtų mažinama našta, kaip antai pareiga teikti ataskaitas ir administracinės išlaidos. Jei mano kandidatūra 
bus patvirtinta, taip pat kolegialiai bendradarbiausiu su kitais Kolegijos nariais, visų pirma su Komisijos nariu, 
atsakingu už įgyvendinimą ir supaprastinimą, kad būtų atliktas bendrosios rinkos acquis testavimas 
nepalankiausiomis sąlygomis ir pateikta pasiūlymų dėl bet kokio dubliavimosi ir prieštaravimų pašalinimo ir 
visiško skaitmeninio suderinamumo užtikrinimo, kartu išlaikant aukštus standartus.  

Kaip parašyta mano įgaliojamajame rašte, prižiūrėsiu, kad būtų parengta naujos mažų vidutinės kapitalizacijos 
įmonių kategorijos apibrėžtis, pagrįsta darbuotojų skaičiumi ir finansinėmis pajamomis, o tai, savo ruožtu, galėtų 
leisti Komisijai ir abiem teisėkūros institucijoms nustatyti specialias vidutinės kapitalizacijos įmonių taisykles, 
įvertinus, kada ir kokiais atvejais tai galėtų būti reikalinga ir pagrįsta.  

Be to, ketinu išnaudoti visas standartizavimo ir skaitmeninimo galimybes, kad informacija standartiškai būtų 
skaitmeninė ir būtų teikiama tik vieną kartą, – taip bus sukurta reglamentavimo aplinka, leisianti supaprastinti ir 
racionalizuoti procesus, pradedant ataskaitų teikimu ir baigiant leidimų išdavimu. Svarbu užtikrinti, kad 
reikalavimų būtų galima laikytis lengviau, o šį tikslą galime pasiekti pereidami nuo dokumentais grindžiamų prie 
duomenimis grindžiamų informacijos srautų. Šiuo tikslu pasistengsiu užtikrinti, kad būtų plačiau naudojamos 
išmaniosios skaitmeninės priemonės, skirtos e. sąskaitoms faktūroms, skaitmeniniam produkto pasui ir 
bendriesiems skaitmeniniams vartams. 

Mūsų politika turi skatinti konkurencingumą ir atsižvelgti į MVĮ poreikius. Galiausiai, jei mano kandidatūra bus 
patvirtinta, bendradarbiausiu su Komisijos nariu, atsakingu už įgyvendinimą ir supaprastinimą, kad būtų atlikta 
nauja MVĮ ir konkurencingumo patikra, kuria remdamiesi būsimus teisės aktus galėtume rengti taip, kad didėtų 
ES įmonių, įskaitant MVĮ, konkurencingumas ir būtų išvengta nereikalingos naštos, kartu išlaikant aukštus 
standartus.  

Pirma, naujoji konkurencingumo patikra, kuri bus atliekama kartu su visais poveikio vertinimais, bus grindžiama 
pagrindinių rodiklių rinkiniu: be kita ko, bus vertinamas sąnaudų ir kainų konkurencingumas, tarptautinis 
konkurencingumas, gebėjimas diegti inovacijas ir poveikis MVĮ konkurencingumui. Į ją bus įtraukta išsamesnė 
pasiūlymo poveikio analizė, atsižvelgiant į sektorių, kuriems tarptautinė konkurencija darė didžiausią poveikį ir 
kurie yra svarbūs pasiūlymui, būklę. Jei bus nustatyta sektorių konkurencingumo problemų, atliekant patikrą taip 
pat bus atsižvelgiama į reikiamas poveikio švelninimo priemones.  
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Antra, atlikdami naują MVĮ patikrą, savo analizėje dar labiau sustiprinsime MVĮ aspektą. Šia nauja patikra 
Komisija sieks atsižvelgti į MVĮ poreikius per visą politikos ciklą, visų pirma pirmaisiais politikos formavimo 
proceso etapais. Rengdama visus vertinimus ir tinkamumo patikrinimus, Komisija taip pat atliks specialią poveikio 
MVĮ analizę. Šis retrospektyvinis vertinimas mums suteiks galimybę pasisemti vertingos patirties, kaip 
supaprastinti ir sumažinti administracinę naštą taikant būsimas MVĮ aktualias politikos priemones.  

Man asmeniškai labai svarbu, kad kiekviename sprendimų priėmimo proceso etape būtų sistemingai atsižvelgiama 
į MVĮ aspektą. Šiuo metu nepakankamai atsižvelgiama į kumuliacinį ir netiesioginį pasiūlymų poveikį, vertės 
grandinėje pasireiškiantį susijusiu poveikiu, taip pat į jų įtaką rinkos dinamikai. Jei mano kandidatūra bus 
patvirtinta, būsiu pasiruošęs bendradarbiauti su Parlamentu, Taryba ir kitais suinteresuotaisiais subjektais, 
siekdamas užtikrinti, kad MVĮ įtakos turinti politika iš tiesų jas remtų ir neužkrautų joms neproporcingos naštos. 

Vidaus rinkos ir vartotojų apsaugos komiteto klausimai 

12. Šios naujos kadencijos politinėse gairėse ir Jums skirtame įgaliojamajame rašte Komisijos pirmininkė 
pabrėžia, kad bendroji rinka yra pagrindinis ES ramstis ir kad reikia naujo postūmio jai stiprinti, ypač paslaugų 
sektoriuje, kuriame vis dar yra daug kliūčių, kad būtų užtikrintas ES klestėjimas. Kokių veiksmų, įskaitant 
teisėkūros priemones, planuojate imtis laisvo paslaugų ir prekių judėjimo srityje ir kaip naujoji bendrosios rinkos 
strategija padėtų suteikti šį naują postūmį, toliau integruoti bendrąją rinką, sumažinti nepagrįstas kliūtis, 
administracinę naštą ir ataskaitų teikimo pareigas, sykiu įgalinant ir apsaugant vartotojus, skatinant verslumą ir 
didinant ES konkurencingumą pasaulyje per ateinančius dešimtmečius? Kaip numatote didinti produktų saugą ir 
sąžiningą konkurenciją bendrojoje rinkoje, kiek tai susiję su trečiųjų šalių kilmės produktais, taip pat spręsdamas 
klausimus, susijusius su trečiųjų šalių e. prekybos platformomis, kuriose ES užtvindoma produktais, dažnai 
neatitinkančiais ES standartų, ir vengiant mokėti muito mokesčius? 

Dalis bendrosios rinkos galimybių lieka neišnaudotos. Naujoje Enrico Letta ataskaitoje aiškiai skelbiama, kad 
Europos konkurencingumo požiūriu labai svarbu sukurti tikrai integruotą bendrąją rinką. Jei būsiu patvirtintas kaip 
vykdomasis pirmininko pavaduotojas, dėsiu visas pastangas, kad bendroji rinka stiprėtų siekiant didinti Europos 
našumą, skatinti mūsų klestėjimą ir socialinę rinkos ekonomiką, įgyvendinti sąžiningą žaliąją ir skaitmeninę 
pertvarką ir užtikrinti vienodas sąlygas, nė vieno nepaliekant nuošalyje.  

Todėl iki 2025 m. birželio mėn., remdamasis faktais ir įmonių, darbuotojų ir piliečių poreikiais, parengsiu 
bendrosios rinkos strategiją, suteiksiančią naują postūmį modernizuotai bendrajai prekių ir paslaugų rinkai. 
Stengsiuosi pašalinti esamas reguliavimo ir administracines kliūtis ir užkirsti kelią naujoms kliūtims, kartu 
užtikrindamas gerai veikiančią bendrąją rinką ir skatindamas aukštynkryptę konvergenciją. Be to, mano prioritetas 
bus supaprastinti teisės aktų sistemą, palengvinti reikalavimų laikymąsi ir užtikrinti tinkamą įgyvendinimą visose 
valstybėse narėse. Dirbdamas vadovausiuosi keturiais pagrindiniais prioritetais. 

Pirma, prevencija. Apsvarstysiu, ar, siekiant sustiprinti pranešimo sistemą, reikia Bendrosios rinkos kliūčių 
prevencijos akto, kaip išsamiau aptarta mano atsakyme į 13 klausimą.  

Antra, bendradarbiavimas. Skatinsiu aktyvią Bendrosios rinkos veikimo užtikrinimo darbo grupei ir SOLVIT 
tinklui priklausančių valstybių narių veiklą, kad neliktų labai konkrečių kliūčių, su kuriomis susiduria piliečiai ir 
įmonės. Nors bendros mūsų ir valstybių narių pastangos jau davė konkrečių rezultatų, reikalingos dar didesnės 
pastangos ir politinis angažavimasis, kad būtų pašalintos likusios kliūtys, kenkiančios mūsų įmonių 
konkurencingumui.  

Trečia, skaitmeninimas. Skatinsiu standartiškai skaitmeninį formatą, ypatingą dėmesį skirdamas sąveikumui ir 
vienkartinio duomenų pateikimo principui. Pereidami nuo dokumentais grindžiamų prie duomenimis grindžiamų 
informacijos srautų ir dažniau naudodami išmaniąsias skaitmenines priemones, supaprastinsime būtinų pareigų 
teikti ataskaitas laikymąsi.  

 

Ketvirta, vykdymo užtikrinimas. Prireikus turėtų būti taikomos taisomosios priemonės, kuriomis būtų šalinamos 
bendrosios rinkos kliūtys ir užtikrinamas tinkamas ES taisyklių įgyvendinimas. Šiuo atveju, mano nuomone, 
reikėtų apsvarstyti, kaip sparčiau inicijuoti vykdymo užtikrinimo veiksmus, kai įmonėms ir piliečiams kyla didelių 
ekonominių pasekmių pavojus dėl to, kad valstybės narės nesilaiko ES taisyklių.  
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Už tai, kad būtų įgyvendinamos mūsų bendros taisyklės, atsakome visi kartu. Todėl man svarbiausias prioritetas 
bus glaudus bendradarbiavimas su valstybėmis narėmis ir Europos Parlamentu.  

Tai galios ir paslaugų sričiai, kuri yra labai svarbi mūsų ekonomikos konkurencingumui ir klestėjimui. Paslaugos 
sukuria apie 70 proc. ES BVP ir darbo vietų ir yra labai svarbios ES gamybos pramonei. Vis dėlto ir toliau 
neišnaudojamos visos bendrosios paslaugų rinkos galimybės. Daugelyje sektorių veikia 27 rinkos, o ne viena. 
Įmonės dėl to turi mažiau galimybių, įskaitant galimybes plėsti veiklą. Todėl, jei mano kandidatūra bus patvirtinta, 
prioritetą teiksiu administracinių kliūčių ES paslaugų teikėjams šalinimui, ypatingą dėmesį skirdamas pasienio 
regionams.  

Šiuo atžvilgiu taip pat norėčiau atkreipti dėmesį į reglamentuojamąsias profesijas. Siekiant apsaugoti vartotojus ir 
viešojo intereso tikslus, šiandien galimybė verstis daugeliu profesijų ir vertimasis jomis reglamentuojami 
norminiais reikalavimais. ES yra daugiau kaip 5 500 reglamentuojamųjų profesijų ir daug jų yra reglamentuojamos 
tik keliose valstybėse narėse, o tai leidžia daryti prielaidą, kad gali būti mažiau veiklą sunkinančių priemonių 
viešiesiems interesams apsaugoti. Kalbant apie reglamentuojamąsias profesijas, sieksiu paspartinti ir supaprastinti 
tarpvalstybinį kvalifikacijų pripažinimą, be kita ko, remdamas procesų skaitmeninimą ir automatizavimą, kartu 
siekdamas apsaugoti darbuotojų teises. Tai didins kvalifikuotų specialistų judumą bendrojoje rinkoje ir suteiks 
žmonėms galimybę greitai pagal savo kvalifikaciją įsidarbinti arba teikti paslaugas. Dėl šio tikslo veiksiu išvien 
su vykdomuoju pirmininko pavaduotoju, atsakingu už žmones, įgūdžius ir parengtį, siekdamas įgyvendinti įgūdžių 
perkėlimo iniciatyvą.  

Labai svarbu, kad bendrojoje rinkoje Europos piliečiams būtų siūlomi tik autentiški ir saugūs produktai. Tačiau į 
mūsų rinką nevaržomai patenka per daug produktų, kurie neatitinka mūsų standartų. Labai gerai žinau, kad, 
plečiantis e. prekybai ir tiesioginiam pardavimui ES vartotojams per trečiųjų šalių elektronines prekyvietes, 
padaugėjo problemų ir sukčiavimo atvejų, o prižiūrėti, kaip jos laikosi reikalavimų, yra dar sudėtingiau ir brangiau. 
Šioms problemoms išspręsti būtinos kelių Komisijos narių pastangos. Todėl dirbsiu išvien su vykdomuoju 
pirmininko pavaduotoju, atsakingu už technologinį suverenumą, saugumą ir demokratiją, kad būtų veiksmingai ir 
greitai sprendžiamos problemos, susijusios su produktų sauga ir e. prekyba.  

Siekiant išspręsti šias problemas, reikės derinti daug įvairių priemonių. Svarbų vaidmenį atliks muitinės ir 
mokesčių administratoriai kartu su rinkos priežiūros institucijomis. Ir toliau didelį dėmesį skirsime tam, kad būtų 
užtikrinamas Skaitmeninių paslaugų akto vykdymas, kai elektroninės prekyvietės nesilaiko mūsų taisyklių. Be to, 
neseniai priimtame Reglamente dėl bendros gaminių saugos ir Rinkos priežiūros reglamente elektroninėms 
prekyvietėms taip pat nustatyta naujų su gaminių sauga susijusių įpareigojimų pavyzdžiui, nurodymai pašalinti 
turinį. Kartu su Komisijos nariu, atsakingu už demokratiją, teisingumą ir teisės viršenybę, remsiu nacionalinių 
vykdymo užtikrinimo institucijų pastangas užtikrinti, kad tiek internete, tiek realiame gyvenime ES vartotojams 
būtų siūlomi tik saugūs gaminiai. 

Imdamiesi šios atsakomybės turime kurti sąlygas, kurioms esant mažesnės Europos e. prekybos platformos galėtų 
klestėti ir sąžiningai konkuruoti su ne ES e. prekybos platformomis. Todėl turime kurti palankią aplinką, kurioje 
nebūtų taisyklių susiskaidymo ar dubliavimosi. 

13. Kalbant apie Komisijos pirmininkės įgaliojamąjį raštą, kokia Jūsų vizija dėl jame nurodytų konkrečių 
priemonių galimo turinio ir laiko, visų pirma susijusių su Bendrosios rinkos kliūčių prevencijos aktu, Europos 
konkurencingumo fondu, MVĮ pasu, bendraisiais skaitmeniniais vartais, žiedinės ekonomikos aktu ir ES 
standartizacijos reglamento vertinimu? Kaip konkrečiai plėtosite naująją bendrosios rinkos strategiją? Kaip 
planuojate bendradarbiauti su IMCO komitetu ir jo darbo grupėmis, kiek tai susiję su tikrinimo veikla, kad 
komitetas būtų skaidriai, reguliariai ir laiku informuojamas apie dabartinių teisės aktų įgyvendinimą, būsimas 
iniciatyvas, įskaitant įgaliojamajame rašte nurodytas iniciatyvas, ir vykdymo užtikrinimo veiksmų bendrojoje 
paslaugų ir prekių rinkoje, kuriuos vykdo Komisija ir valstybės narės, rezultatus?  

Jei būsiu patvirtintas kaip vykdomasis pirmininko pavaduotojas, sieksiu užtikrinti, kad būtų baigta kurti tvirta, 
paprasta ir moderni bendrosios rinkos sistema, suteikianti daugiau galių tiek vartotojams, tiek įmonėms. Rengdama 
bendrosios rinkos strategiją Komisija pristatys konkrečius veiksmus, kuriais bus skatinamas tarpvalstybinis 
paslaugų teikimas ir tarpvalstybinis prekių judėjimas. Dėsiu pastangas, kad neliktų esamų kliūčių ir neatsirastų 
naujų. Bendrosios rinkos galimybių panaudojimas ir jos masto ekonomijos skatinimas yra bendra Europos, 
nacionalinių ir regionų administracijų atsakomybė. Su Europos Parlamentu ir Taryba užmegsiu konstruktyvų 
dialogą. Dirbdamas išvien su visais suinteresuotaisiais subjektais, įskaitant socialinius partnerius ir pramonės 
atstovus, sieksiu, kad ši strategija būtų pradėta įgyvendinti iki kitų metų birželio mėn. 
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Didindamas mūsų skaidrumo priemonių patikimumą, ketinu stiprinti naujų nacionalinių taisyklių, kurios galėtų 
turėti įtakos bendrajai rinkai, prevencinį rizikos vertinimą, be kita ko, apsvarstydamas poreikį priimti Bendrosios 
rinkos kliūčių prevencijos aktą. Geriau įgyvendinus esamas skaidrumo priemones, būtų galima išnaudoti visas 
prevencinių veiksmų galimybes. Todėl itin svarbu pašalinti taikomų pranešimo mechanizmų spragas, remti 
suinteresuotųjų subjektų dalyvavimą ir nustatyti griežtesnius naujų reguliavimo iniciatyvų proporcingumo 
vertinimus. Jeigu prevencija nepasiteisintų, nedvejodamas inicijuosiu pažeidimo nagrinėjimo procedūrą.  

Kaip paaiškinau pateikdamas atsakymą į 11 klausimą, vienas iš pirmųjų mano prioritetų bus specialus MVĮ pasas, 
sumažinsiantis administracinę naštą ir sutaupysiantis įmonėms laiko ir išteklių, o valdžios institucijoms padėsiantis 
apdoroti ir tvarkyti duomenis, pvz., kiek tai susiję su paraiškų dėl finansavimo teikimu, teisės aktų reikalavimų 
laikymusi arba teisinių reikalavimų, pvz., pareigos teikti ataskaitas, išimtimis.  

Kaip minėjau atsakydamas į 6 klausimą, kartu su Komisijos nariu, atsakingu už aplinką, hidrologinį atsparumą ir 
konkurencingą žiedinę ekonomiką, rengsiu Žiedinės ekonomikos akto pasiūlymą, kuriuo būtų sukurta gerai 
funkcionuojanti bendroji atliekų tvarkymo ir antrinių medžiagų rinka.  

2025 m. pradžioje planuojama užbaigti Standartizacijos reglamento vertinimą. Remdamasis surinktais įrodymais, 
atidžiai įvertinsiu, ar reikalinga reguliavimo peržiūra ir ar dabartinė sistema gali patenkinti neatidėliotinus ES 
politikos ir pramonės poreikius. Turime parengti techninius standartus, visų pirma, atsižvelgdami į teisėkūros 
poreikius, susijusius su žaliąja ir skaitmenine transformacija kintančioje geopolitinėje aplinkoje. Svarstant taip pat 
bus atsižvelgiama į pastarųjų aštuonerių metų Europos Teisingumo Teismo praktiką, taip pat į bendrus 
supaprastinimo poreikius, ir dėl to gali prireikti naujo požiūrio į tai, kaip bendradarbiaujame su suinteresuotaisiais 
subjektais standartų srityje, kartu neatsisakant įtraukiant svarbių ekonominių ir techninių įžvalgų, kurias suteikia 
mūsų dalyvaujamasis procesas. Ankstesniu laikotarpiu standartizacija buvo svarbus Europos privalumas, todėl 
sieksiu išsaugoti ir sustiprinti mūsų, kaip pasaulinių standartų rengėjų, statusą. 

Bendrieji skaitmeniniai vartai yra viena iš plačiausio užmojo ES e. valdžios iniciatyvų. Jie yra prieiga prie 
patikimos informacijos, skaitmeninių administracinių procedūrų ir pagalbos paslaugų. Palengvinus viešojo 
administravimo skaitmeninimą ir skaitmenizaciją Europos piliečių ir įmonių labui, sumažėtų administracinė našta, 
nes būtų suteikiama visapusiška internetinė prieiga prie darbo, studijų ar veiklos kitoje ES šalyje paieškos 
priemonių. Jei mano kandidatūra bus patvirtinta, toliau juos stiprinčiau ir teiksiu prioritetą visapusiškam 
vienkartinio duomenų pateikimo techninės sistemos diegimui, remdamas daugiau kaip 80 000 valstybių narių 
viešojo administravimo institucijų prisijungimą ir užtikrindamas, kad į jų aprėptį patektų visos administracinės 
procedūros.  

Su malonumu įsipareigoju užmegzti ir palaikyti tiesioginį ryšį su jumis ir atitinkamomis jūsų darbo grupėmis, 
visapusiškai laikydamasis Pagrindų susitarimo dėl Europos Parlamento ir Europos Komisijos santykių visais 
sprendimų priėmimo proceso etapais. Kaip nurodžiau atsakydamas į 2 klausimą, visa mano komanda taip pat bus 
lengvai pasiekiama per visą kadenciją, užtikrinant abipusį informacijos srautą. Pakviesiu konkrečių sričių 
pranešėjus, šešėlinius pranešėjus ar vadovaujančius narius į darbo posėdžius, kad būtų sprendžiami susirūpinimą 
keliantys klausimai ir įsiklausyta į mintis, tiesiogiai kylančias iš jų parlamentinio darbo ir rinkimų apygardos. 

14. Kaip planuojate įgyvendinti Jums pavestą užduotį persvarstyti viešojo pirkimo direktyvas, kad būtų išnaudotas 
viešojo pirkimo potencialas ES bendrosios rinkos naudai, taip pat ES piliečiams ir įmonėms, įskaitant MVĮ, 
siekiant didinti konkurencingumą, įskaitant ES skaitmeninį konkurencingumą, ir užtikrinti sąžiningą konkurenciją 
bei tam tikrų gyvybiškai svarbių technologijų, produktų ir paslaugų tiekimo saugumą? Kokios technologijos ir 
sektoriai, Jūsų nuomone, yra strateginiai, dėl kurių atitinkamai reikia imtis intervencinių veiksmų vykdant viešąjį 
pirkimą ir kokie sprendimai turėtų būti taikomi, turint omenyje poreikį visoje bendrojoje rinkoje išlaikyti vienodas 
sąlygas ir vienodas galimybes ES įmonėms? Kada, Jūsų nuomone, bus atlikta viešojo pirkimo sistemos peržiūra 
ir ar ketinate ją atnaujinti ES reglamentais, o ne ES direktyvomis? 

Viešųjų pirkimų vaidmuo kuriant pirmaujančias rinkas, t. y. novatoriškų, tvarių ir atsparių produktų paklausą, yra 
labai svarbus. Dabartinis acquis priklauso ne mažiau kaip šešios direktyvos ir įvairios nuostatos dešimtyje įvairius 
sektorius reglamentuojančių teisės aktų. Jei būsiu patvirtintas kaip vykdomasis pirmininko pavaduotojas, atliksiu 
dabartinių ES viešųjų pirkimų direktyvų peržiūrą, kaip nurodyta mano įgaliojamajame rašte ir skelbiama 
išrinktosios pirmininkės U. von der Leyen politinėse gairėse.  

Atliekant teisės aktų sistemos peržiūrą bus siekiama dar labiau išnaudoti didžiules viešųjų pirkimų galimybes 
siekiant formuoti Europos ekonomiką, kurti pirmaujančias rinkas ir skatinti Europos įmonių augimą ir atsparumą, 
taip kuriant kokybiškas darbo vietas. Ketinu pasiūlyti modernizuoti taisykles, dėmesį skirdamas trims 
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pagrindinėms sritims: 1) strateginiam viešųjų pirkimų vaidmeniui, kai taikomi kokybiniai reikalavimai, visų pirma 
atsižvelgiant į tvarumą, socialinį aspektą, atsparumą ir kibernetinį saugumą; 2) viešųjų pirkimų ES pridėtinei vertei 
dėl mūsų piliečių, užtikrinant strateginių technologijų, produktų ir paslaugų tiekimo saugumą, be kita ko, 
ekstremaliosios situacijos atveju, ir 3) dabartinių mechanizmų supaprastinimui, visų pirma atsižvelgiant į ES 
startuolius ir novatorius, taip pat į vietos valdžios institucijas. 

Viešųjų pirkimų direktyvų peržiūra taip pat suteikia galimybę persvarstyti viešuosius pirkimus, atsižvelgiant į 
skaitmenines technologijas. Persvarstytume ne tik tai, kaip šias technologijas naudojame procesams supaprastinti 
ir paspartinti, bet ir tai, kaip galime paspartinti novatoriškų produktų ir technologijų diegimą. Šia proga norėčiau 
atkreipti dėmesį į viešųjų pirkimų duomenų erdvę, kurioje nuo šių metų rugsėjo mėn. viešiesiems pirkėjams ir 
įmonėms suteikiama galimybė tobulinti sprendimų priėmimą išnaudojant pažangios duomenų analizės ir 
skaitmeninių priemonių galimybes. 

Siekiant tą peržiūrą atlikti taip, kad ji atitiktų geresnio reglamentavimo, taip pat subsidiarumo ir proporcingumo 
principus, prireiks dviejų pagrindinių etapų.  Visų pirma prireiks dabartinės sistemos vertinimo. Jei mano 
kandidatūra bus patvirtinta, įsipareigoju atlikti išsamų dabartinių viešųjų pirkimų direktyvų vertinimą, 
atsižvelgdamas į Tarybos ir Europos Audito Rūmų prašymus. Surengę išsamias viešas konsultacijas, galėsime 
nustatyti prieštaringus dabartinės sistemos aspektus, naudą ir iššūkius, į kuriuos atsižvelgdami apsvarstysime sritis, 
kurias būtų galima tobulinti ir supaprastinti. Antra, vertinant poveikį bus atsižvelgta į bet kokią piliečiams, 
įmonėms ar viešiesiems pirkėjams tenkančią finansinę ar administracinę naštą.    

Be to, kad rengdami pasiūlymą galėtume atsižvelgti į atitinkamas pastabas, šiuo pirmuoju etapu visų pirma 
norėčiau sužinoti Jūsų nuomonę ir pasikonsultuoti su vietos valdžios institucijomis, kurios yra pirmutinės viešųjų 
pirkimų procedūros naudotojos.  

Siekdami nustatyti strategines technologijas bei sektorius ir suteikti jiems atitinkamą prioritetą, remdamiesi 
išrinktosios Komisijos pirmininkės pareiškimu, kad mūsų gerovės ateitis turi būti kuriama Europoje, atsižvelgsime 
į keletą veiksnių: sektorius ir technologijas, nurodytas galiojančiuose sektorių teisės aktuose, pavyzdžiui, Poveikio 
klimatui neutralizavimo pramonės akte ir Tvarių gaminių ekologinio projektavimo reglamente, taip pat būsimose 
iniciatyvose, tokiose kaip švarios pramonės kursas ir spartesnio pramonės dekarbonizavimo aktas, taip pat tokius 
kriterijus kaip tiekimo grandinių atsparumas, fizinis ir kibernetinis ypatingos svarbos infrastruktūros saugumas, 
technologijų saugumas ir nutekėjimas, ekonominė priklausomybė ar prievarta, trečiųjų valstybių ekonominės 
veiklos vykdytojų dalyvavimo tam tikrame sektoriuje lygis. Tai yra svarbi viešųjų pirkimų sistemos peržiūros 
apsvarstymo dalis, kuriai skirsime ypatingą dėmesį.   

Naujosiomis taisyklėmis bus siekiama užtikrinti dėl mūsų piliečių ES pridėtinę vertę, tam tikrų strateginių 
technologijų, produktų ir paslaugų tiekimo saugumą ir tinkamas sąlygas ES įmonėms investuoti į dekarbonizavimą 
ir kurti kokybiškas darbo vietas. Labai svarbu, kad viešieji pirkėjai užtikrintų, jog trečiųjų šalių konkursų dalyviai 
laikytųsi mūsų aplinkos apsaugos, klimato ir socialinių standartų, neatsižvelgiant į jų šalyje taikomą teisinį režimą. 
Ne mažiau svarbu užtikrinti abipuses galimybes mūsų įmonėms patekti į trečiųjų šalių viešųjų pirkimų rinkas.  

Įvertinsime, kaip įvairios galimos priemonės galėtų padėti spręsti šiuos uždavinius, ir tęsime neseniai priimtų 
priemonių įgyvendinimą, taip pat bendradarbiausime su viešaisiais pirkėjais ir suinteresuotaisiais subjektais 
siekdami rasti daugiau praktinių, lengvai pritaikomų sprendimų. Šiam tikslui įgyvendinti reikia skirti užtektinai 
laiko. Vis dėl to galiu jus patikinti, kad šiam darbui bus teikiamas didelis prioritetas, kad galėtume kuo greičiau 
skatinti pažangą nepakenkdami kokybei.   

Atsižvelgdami į poveikio vertinime nustatytas politikos galimybes, apsvarstysime, ar reguliavimo veiksmas – 
viena ar kelios direktyvos, reglamentas ar kitos tikslinės priemonės – yra geriausias būdas bendriems tikslams 
pasiekti.    

Galiausiai, jei būsiu patvirtintas kaip vykdomasis pirmininko pavaduotojas, be teisėkūros pastangų, toliau skatinsiu 
naudotis gairėmis, remti gebėjimų stiprinimą ir rengti tiek viešiesiems pirkėjams, tiek socialinės ekonomikos 
subjektams ES valstybėse narėse specialiai pritaikytus mokymus.    

 

 

Tarptautinės prekybos komiteto pateiktas klausimas 
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15. Kaip, esant išaugusiam pasauliniam neapibrėžtumui ir padidėjusiam poreikiui konsoliduoti Sąjungos 
ekonominio saugumo darbotvarkę bei stiprinti mūsų konkurencingumą, užtikrinsite, kad ekonominiam saugumui, 
prekybai, investicijoms ir pramonės politikai būtų taikomas vienas bendras nuoseklus požiūris, kuriuo skatinamas 
Sąjungos atviras strateginis savarankiškumas ir atsparumas? Kaip ir per kokį laikotarpį parengsite ir 
įgyvendinsite ekonominio saugumo darbotvarkę? Turėdamas omenyje ankstesnes Parlamento ir Komisijos 
diskusijas dėl Įgyvendinimo reglamento (ES) 2023/1441, ar galite užtikrinti, kad, kai iki 2026 m. liepos 13 d. bus 
pateikta pirmoji Užsienio subsidijų reglamento (USR) įgyvendinimo ataskaita, sykiu bus pateiktas pasiūlymas dėl 
teisėkūros procedūra priimamo akto, kuriuo iš dalies keičiamas USR? Ar, atsižvelgiant į gerokai didesnį, nei 
tikėtasi, viešojo pirkimo procedūrų pasiūlymų skaičių, užtikrinsite, kad Vidaus rinkos, pramonės, verslumo ir MVĮ 
generaliniame direktorate būtų įdarbinta gerokai daugiau darbuotojų, atsakingų už USR įgyvendinimą? 
 
Tvirtai tikiu, kad siekiant ES strateginių interesų reikalingas nuoseklus požiūris, leidžiantis išnaudoti mūsų 
ekonominio saugumo, prekybos, investicijų ir pramonės politikos galimybes. Savo įmonėms turime suteikti erdvės 
ir sukurti palankias sąlygas, kurių joms reikia inovacijoms diegti ir plėstis, taip pat apsaugoti bendrąją rinką nuo 
nesąžiningos konkurencijos, užtikrinti sąžiningą prieigą prie žaliavų, atverti trečiųjų šalių rinkas, kad būtų naujų 
galimybių, taip pat užtikrinti mums reikalingų išteklių tiekimą iš įvairių šaltinių ir konkurencingomis kainomis. 
Europos pramonės konkurencingumą iš tiesų reikia vertinti holistiniu požiūriu, kuriuo remiantis užtikrinama saugi 
tiekimo grandinė, sąžiningos konkurencijos sąlygos ir ekonominės galimybės visame pasaulyje. 

  
Ankstesnės kadencijos metu imtasi daug iniciatyvų, kuriomis siekta apsaugoti ir remti mūsų įmones ir 
infrastruktūrą iškart po išorės sukrėtimų, sudaryti struktūrines sąlygas jų konkurencingumui ir mūsų tiekimo 
grandinių atsparumui užtikrinti ir suderinti mūsų politiką, vertybes ir klimato tikslus. Šiais elementais buvo 
grindžiama mūsų pramonės strategija, prekybos strategija ir ekonominio saugumo strategija, kurios yra tarpusavyje 
susijusios ir turi būti darniai įgyvendinamos. Remiu ryžtingesnę bendrosios rinkos apsaugą nuo nesąžiningos 
prekybos praktikos, iškraipančios ne rinkos politikos ir technologijų nutekėjimo.   

 
Šių darbo krypčių nuoseklumas ir koordinavimas visų pirma bus užtikrintas Kolegijos lygmeniu, ypač dirbant 
išvien su Komisijos nariu, atsakingu už prekybą ir ekonominį saugumą, atsižvelgiant į mūsų nustatytus aiškius 
tikslus – konkurencingumą, saugumą ir tvarumą. Jei būsiu patvirtintas kaip vykdomasis pirmininko pavaduotojas, 
bendradarbiausiu su kolegomis siekdamas užtikrinti, kad, toliau plėtojant mūsų pramonės, prekybos ir ekonominio 
saugumo politiką, būtų visapusiškai atsižvelgiama tiek į vidaus, tiek į išorės aspektus. Tai dvi to paties medalio 
pusės. Turime užsitikrinti galimybę toliau naudotis atvira ir taisyklėmis grindžiama tarptautine prekyba, kartu 
apribodami riziką, kad pernelyg didelė priklausomybė bus instrumentalizuota. Šiuo tikslu turėtume naudotis 
turimomis veiksmingomis priemonėmis, pavyzdžiui, užsienio subsidijų priemone.      

 
Nuo strategijos priėmimo praėjus dvejiems metams, turime toliau įgyvendinti ir visose srityse plėtoti mūsų 
ekonominio saugumo politiką, siekdami užtikrinti, kad visos susijusios pramonės, skaitmeninės, mokslinių tyrimų 
ir inovacijų ir kitos politikos priemonės nuosekliai derėtų ir stiprintų viena kitą. Dabar, remiantis rizikos 
vertinimais, reikia veiksmingai įgyvendinti strategiją, kurioje daugiausia dėmesio skiriama skatinimo, apsaugos ir 
partnerystės ryšių ramsčiams. 

 
Jei mano kandidatūra bus patvirtinta, bendradarbiausime su už prekybą ir ekonominį saugumą atsakingu Komisijos 
nariu, kad geriau suvoktume mums kylančią riziką, rengdami koordinuotus rizikos vertinimus ir tikslines bei 
proporcingas rizikos mažinimo priemones, diegdami turimas ekonominio saugumo priemones, kuriomis 
mažinama mums gresianti rizika, ir sėkmingai užbaigdami pradėtus procesus, kad sustiprintume mūsų priemones, 
pvz., susijusius su TUI tikrinimu ir investicijomis užsienyje. Įvertinsime, ar reikia naujų priemonių. Be to, 
paskubinsime per ankstesnę kadenciją pradėtas iniciatyvas, pavyzdžiui, skirti daugiau dėmesio tiekimo grandinių 
rizikos stebėsenai bei sutrikimų nuspėjimui ir dabartinei bei potencialiai strateginei priklausomybei. Kartu su 
valstybėmis narėmis turėtų būti nustatytas tinkamas su ypatingos svarbos technologijomis susijusios rizikos 
tolesnių vertinimų tvarkaraštis ir aprėptis. Galiausiai kartu su Komisijos nariu, atsakingu už prekybą ir ekonominį 
saugumą, dėsime pastangas užtikrinti, kad būtų toliau bendradarbiaujama su bendramintėmis šalimis, visų pirma 
G7, siekiant stiprinti mūsų tiekimo grandinių atsparumą plėtojant ekonominio saugumo standartus. Be laisvosios 
prekybos susitarimų, plėtosime švarios prekybos ir investicijų partnerystes, grindžiamas stipriu verslo aspektu, 
kad būtų galima užtikrinti ir įvairinti ypatingos svarbos žaliavų, žaliosios energijos ir švarių technologijų tiekimą.    

 
Užsienio subsidijų reglamentas jau įrodė esąs veiksmingas, tad mes visapusiškai išnaudosime jo galimybes. Tuo 
pat metu, jei būsiu patvirtintas kaip vykdomasis pirmininko pavaduotojas, atliksiu išsamų Užsienio subsidijų 
reglamento (FSR) įgyvendinimo vertinimą. Atlikdami reglamento įgyvendinimo ir vykdymo užtikrinimo praktikos 
peržiūrą, be kita ko, apsvarstysime pranešimo ribų lygio tinkamumą. Šio vertinimo ataskaita bus pateikta 
Parlamentui ir Tarybai.  Remdamasi šiuo vertinimu ir siekdama prireikus užtikrinti vienodas sąlygas visoms vidaus 
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rinkoje veikiančioms įmonėms, Komisija apsvarstys galimybę šiuo tikslu pateikti pasiūlymą dėl teisėkūros 
procedūra priimamo akto.  

 
Jei mano kandidatūra bus patvirtinta, bendradarbiausiu su vykdomuoju pirmininko pavaduotoju, atsakingu už 
švarią, teisingą ir konkurencingą pertvarką, kad įgyvendinčiau mūsų užmojus užtikrinti vienodas sąlygas visoms 
bendrojoje rinkoje veiklą vykdančioms įmonėms.     

Biudžeto komiteto klausimas 

16. Savo politinėse gairėse išrinktoji pirmininkė ragina įsteigti ES konkurencingumo fondą, kuris investuos į 
strategines technologijas (be kita ko, dirbtinio intelekto, kosmoso, švarių technologijų ir biotechnologijų srityse) 
ir į bendriems interesams svarbius projektus (BEISP), taip pat pritrauks privačių investicijų siekiant mūsų bendrų 
tikslų ir sumažins jų riziką.  
Tokio fondo veiklos sritis apims labai įvairius esamus politikos prioritetus.  
Ar galėtumėte mums paaiškinti, kuo grindžiamas šis požiūris, ir išsamiau išdėstyti savo viziją, kaip jį įgyvendinti 
ir kaip jis paskatins dvejopą pertvarką, visų pirma išsamiai išdėstyti politiką ir esamas programas, kurios būtų 
tinkamos tokiam fondui, koks būtų šių programų suderinimo lygis, fondo teikiamos grąžintinos ir negrąžintinos 
paramos pusiausvyra ir apsaugos priemonės, taikomos siekiant užtikrinti, kad Parlamentas su Taryba būtų 
vienodomis sąlygomis įtrauktas priimant sprendimus, įgyvendinant programas ir stebint fondo įgyvendinimą? 
 
Europa visada buvo vertinama už savo inovacijų galią ir pasaulinėse rinkose galinčią pirmauti pramonę. Tačiau 
šiuo metu vyksta šios stiprybės išbandymas. Šiuo metu Europos įmonės veikia neramiame pasaulyje, kuriam 
būdinga didesnė nesąžininga konkurencija, didesnės energijos kainos, įgūdžių ir darbo jėgos trūkumas ir sunkumai 
gauti joms reikalingo kapitalo. Europos pramonė ir mokslinių tyrimų bendruomenė yra kryžkelėje. Kyla grėsmė 
mūsų pirmavimui technologijų srityje ir gebėjimui reaguoti į pramonės iššūkius, paspartinti pertvarką ir aktyviai 
pasinaudoti naujomis galimybėmis.  
  
Jei būsiu patvirtintas kaip vykdomasis pirmininko pavaduotojas, šiomis aplinkybėmis sieksiu sudaryti 
investicijoms į inovacijų potencialo didinimą reikiamas sąlygas ir sėkmingai įgyvendinti dvejopą pertvarką. Kaip 
nurodyta išrinktosios Pirmininkės U. von der Leyen politinėse gairėse, atsižvelgdami į savo siekį tapti investicijų 
komisija, pasitelksime Europos konkurencingumo fondą, kuris, sinergiškai veikdamas su kitomis priemonėmis ir 
politika, užtikrins mūsų pajėgumą investuoti į strategines technologijas.  
 
Europos konkurencingumas – ir jos padėtis lenktynėse dėl švarios, skaitmeninės ekonomikos ir bioekonomikos – 
priklausys nuo to, ar pradėsime naują išradimų ir išmonės amžių. Todėl moksliniai tyrimai ir inovacijos, mokslas 
ir technologijos turi tapti mūsų ekonomikos ašimi. Kad šį tikslą pasiektume, būtina, kad mūsų priemonės atitiktų 
paskirtį.  
  
Šiuo metu ES lėšos, įskaitant konkurencingumui skirtas lėšas, išbarstytos po daugybę programų: jų lėšomis 
finansuojami tie patys dalykai, bet pagal skirtingus reikalavimus, tad sunku veiksmingai derinti finansavimą.  
  
Esu tvirtai įsitikinęs, kad ES lėšų panaudojimą reikia geriau priderinti prie mūsų prioritetų. Jei mano kandidatūra 
bus patvirtinta, vienas iš pagrindinių mano prioritetų ateityje bus Europos konkurencingumo fondo sukūrimas, 
glaudžiai bendradarbiaujant su kitais Kolegijos nariais, visų pirma su Komisijos nariu, atsakingu už biudžetą, kovą 
su sukčiavimu ir viešąjį administravimą, ir su vykdomuoju pirmininko pavaduotoju, atsakingu už švarią, teisingą 
ir konkurencingą pertvarką. Turėsime apsispręsti dėl Europos konkurencingumo fondo struktūros. Vadovausimės 
šiais pagrindiniais principais:  
  

1. Strateginis orientavimas. Europos konkurencingumo fondas investuos į Europos viešąsias gėrybes. 
Siekiant užtikrinti, kad jos būtų kuriamos ir gaminamos Europoje, daug kas priklausys nuo 
strateginių technologijų, pradedant dirbtiniu intelektu, kosmosu bei švariomis technologijomis ir 
baigiant biotechnologijomis. Švarių pažangiausių technologijų pramonės ateitis turi būti kuriama 
Europoje. Konkurencingumo fondas turėtų remti mokslinius tyrimus, inovacijas, startuolius, veiklą 
plečiančias įmones ir bendriems Europos interesams svarbius projektus. Mūsų mokslinių tyrimų ir 
inovacijų politika turi būti derinama su mūsų pramonės politika. Taip pat turime investuoti 
strategiškai, kad poveikis būtų kuo didesnis.  
 

2. Lankstumas. Europos konkurencingumo fondas investuos į tas sritis, kuriose ES veiksmų labiausiai 
reikia, ir naudos didžiausią poveikį darantį ir lankstų priemonių rinkinį. Be to, fondas turėtų 
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užtikrinti, kad galėtume išnaudoti savo biudžeto galią pritraukti mūsų bendriems tikslams įgyvendinti 
reikalingų privačių investicijų ir sumažinti jų riziką. 

 
 

3. Paprastumas ir greitis. Potencialiems pareiškėjams turėtų būti sudaromos sąlygos lengvai ir greitai 
gauti ES finansavimą. Todėl reikia labai supaprastintų prieigos prie ES lėšų taisyklių ir procedūrų. 
Mums reikia mažiau programų. Kalbant apie praktinę paramą mūsų pramonės ir mokslinių tyrimų 
bendruomenėms, labai svarbi prieiga prie informacijos, spartesni procesai ir nuolatinis tobulinimas 
atsižvelgiant į suinteresuotųjų subjektų atsiliepimus. 

 
Turime perkelti Europos inovacijas į rinkas ir sudaryti palankesnes sąlygas veiklos plėtrai Europoje. Šį tikslą 
pasiekti padės Konkurencingumo fondas. Jis turėtų padėti Europos įmonėms bet kuriuo investavimo proceso etapu: 
pradedant idėjos suformulavimu, komercializacija bei moksliniais tyrimais ir baigiant gamyba, kitaip tariant nuo 
laboratorijos iki gamyklos. Tai užtikrintų reikiamą paramą mūsų įmonėms, kad jos augtų ir klestėtų bendrojoje 
rinkoje ir visame pasaulyje.  
 
Fondas taip pat prisidės prie mūsų šiandieninės geopolitikos finansavimo, stiprindamas mūsų vertės grandines ir 
mažindamas mūsų priklausomybę. 
 
Komisija parengs naują konkurencingumo koordinavimo priemonę, kuri bus derinama kartu su šio naujo fondo 
veikla. Ši priemonė turėtų leisti ES masto konkurencingumo tikslus paversti suderinta nacionaline politika, 
užtikrinant viešąjį ir privatųjį finansavimą pagal kiekvieną strateginį prioritetą.  
 
Kaip buvęs EP narys žinau, kad Europos Parlamentas yra tvirtas plataus užmojo ES biudžeto, skirto mūsų politikos 
prioritetams įgyvendinti, šalininkas. Todėl kuriant ir įgyvendinant Europos konkurencingumo fondą su Parlamentu 
bendradarbiausiu vadovaudamasis atvirumo, skaidrumo, abipusio pasitikėjimo, nuolatinio dialogo ir reguliaraus 
keitimosi informacija principais. Galite neabejoti mano pasiryžimu užtikrinti, kad Parlamentas ir Taryba, kaip abi 
teisėkūros institucijos ir biudžeto valdymo institucija, dalyvautų vienodomis sąlygomis. 
 
Užimtumo ir socialinių reikalų komiteto klausimas 

17. Kaip už klestėjimą ir pramonės strategiją atsakingas vykdomasis pirmininko pavaduotojas Jūs būsite 
atsakingas už viešojo pirkimo direktyvos peržiūrą. Ši direktyva gali atlikti esminį vaidmenį skatinant aukštus darbo 
standartus. ES lygmens socialiniai partneriai labai aiškiai pabrėžia, kad šia direktyva būtina užtikrinti didesnę 
Europos darbuotojų apsaugą.  
Kaip užtikrinsite, kad būtų sustiprinti ES viešojo pirkimo teisės aktų socialiniai aspektai, visų pirma susiję su 
socialiniais sutarčių skyrimo kriterijais, atsižvelgiant į subrangos grandinių ribojimą ir įdarbinimo tarpininkų 
vaidmens reguliavimą; užtikrinant pagarbą darbuotojų teisėms ir kolektyvinių sutarčių taikymą; didinant 
neįgaliųjų ir paramos poreikių turinčių darbuotojų užimtumo galimybes; užtikrinant, kad pelno nesiekiantys ir 
(arba) socialinės ekonomikos socialinių paslaugų teikėjai taip pat galėtų dalyvauti viešojo pirkimo procedūrose?   

Kaip europietis didžiuojuosi, kad taikome aukštus darbo standartus, ir įsipareigoju juos toliau stiprinti. Šie 
standartai yra labai svarbūs siekiant skatinti sveiką konkurenciją ir vengti lenktynių dėl žemesnius kokybės 
standartus atitinkančių kuriamų darbo vietų. Esu tvirtai įsitikinęs, kad, propaguojant šiuos standartus, svarbus 
vaidmuo tenka ES viešiesiems pirkimams.  

Jau dabar 2014 m. viešųjų pirkimų direktyvose nustatyta, kad vykdant viešąsias sutartis, įskaitant tas, kurios yra 
grindžiamos kolektyvinėmis sutartimis, turi būti laikomasi socialinės ir darbo teisės įsipareigojimų. Direktyvose 
taip pat numatytos viešiesiems pirkėjams skirtos procedūrinės priemonės, kuriomis tai būtų užtikrinama viso 
viešųjų pirkimų proceso metu. Be to, taisyklės suteikia viešiesiems pirkėjams galimybę sudaryti palankias sąlygas 
ne pelno organizacijoms ir socialinės ekonomikos įmonėms, o darbdaviams – įdarbinti nepalankias sąlygas darbo 
rinkoje turinčius asmenis ar neįgaliuosius.  

Bet galima nuveikti ir daugiau. Viešųjų pirkimų direktyvų peržiūra, kaip paaiškinta atsakyme į 14 klausimą, yra 
vertinga galimybė visapusiškai įvertinti teisės aktų sistemą, leisianti mums nustatyti tolesnius veiksmus, kurių 
reiktų imtis skatinant taikyti socialines nuostatas, didinti socialinę atsakomybę ir tvarumą viešųjų pirkimų srityje. 
Šiame procese svarbus vaidmuo tenka vietos valdžios institucijoms, kurios yra pagrindinės viešųjų pirkimų 
procedūros naudotojos, o kartu geriausios vietos užimtumo ekspertės, taip pat socialiniams partneriams. Jei būsiu 
patvirtintas kaip vykdomasis pirmininko pavaduotojas, užtikrinsiu tinkamą jų įtraukimą į šį procesą, kad atliekant 
peržiūrą būtų atsižvelgta į jų nuomonę.  
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Be to, jei mano kandidatūra bus patvirtinta, be teisėkūros pastangų, toliau skatinčiau naudotis gairėmis, remti 
gebėjimų stiprinimą ir rengti tiek viešiesiems pirkėjams, tiek socialinės ekonomikos subjektams valstybėse narėse 
specialiai pritaikytus mokymus. Remiu Komisijos dedamas pastangas įvertinti tai, kaip ji pati taiko socialines 
nuostatas. 

 

Be to, esu tvirtai įsitikinęs, kad kiti tikslai, kaip antai supaprastinimas ir atsparumas, taip pat turės teigiamą socialinį 
poveikį: užtikrinus atsparumą bus galima remti užimtumą Europoje, o supaprastinimas suteiks daugiau galimybių 
MVĮ ir socialinės ekonomikos įmonėms, taigi darys poveikį vietos užimtumui. Iš tiesų, dėl mūsų taisyklių 
sudėtingumo mažiems subjektams dažnai sudėtinga dalyvauti viešuosiuose pirkimuose. Noriu, kad, užtikrinus 
supaprastinimą ir gebėjimų stiprinimą, šie subjektai galėtų naudotis galimybėmis, kurių jiems gali suteikti viešieji 
pirkimai.  

Jei mano kandidatūra bus patvirtinta, rengiantis peržiūrai glaudžiai bendradarbiausiu su vykdomuoju pirmininko 
pavaduotoju, atsakingu už žmones, įgūdžius ir parengtį, kad apsvarstytume, kaip patobulinti taisykles, skatinant 
socialinį dialogą ir aukštus darbo standartus, didinant neįgaliųjų užimtumo galimybes ir prisidedant prie socialinės 
ekonomikos ir įtraukesnės visuomenės.  

Prireiks glaudaus koordinavimo, nes esu įsitikinęs, kad viešųjų pirkimų direktyvų peržiūra gali duoti pageidaujamų 
rezultatų tik tuo atveju, jei kartu bus imtasi būsimose kokybiškų darbo vietų kūrimo gairėse ir naujame Europos 
socialinio dialogo pakte numatytų atitinkamų veiksmų. 

Teisės reikalų komiteto klausimas 

18. Autorių teisėmis nesaugoma intelektinė nuosavybė  

Viena iš Jūsų įgaliojamajame rašte nurodytų veiklos sričių – užtikrinti, kad „pagal mūsų intelektinės nuosavybės 
politiką ir toliau būtų skatinamos inovacijos ir kūrybiškumas ir būtų griežčiau laikomasi dabartinių taisyklių“.   
2020 m. Komisijos intelektinės nuosavybės veiksmų planu siekiama sudaryti sąlygas Europos kūrybinei ir 
novatoriškai pramonei išlikti pasauline lydere ir paspartinti Europos žaliąją ir skaitmeninę pertvarką. Šis 
intelektinės nuosavybės veiksmų planas visų pirma padėjo sustiprinti intelektinės nuosavybės apsaugą priėmus 
Reglamentą dėl amatininkų ir pramonės gaminių geografinių nuorodų (GN) apsaugos ir persvarsčius 20 metų 
senumo dizaino srities teisės aktus, siekiant jį pritaikyti skaitmeniniam amžiui. Patentų dokumentų rinkiniu, dėl 
kurio Europos Parlamentas priėmė savo poziciją per pirmąjį svarstymą ir dėl kurio bus deramasi per šią 
kadenciją, siekiama pasiūlyti naujas taisykles, kurios padėtų įmonėms, ypač MVĮ, kuo geriau pasinaudoti savo 
išradimais ir kūriniais, ir remti ES konkurencingumą ir technologinį suverenumą, visų pirma užtikrinant, kad 
ištikus krizei būtų galima įsigyti ypatingos svarbos patentuotų produktų. Kalbant apie patentų dokumentų rinkinį, 
dėl vieno iš jų Taryboje susiduriama su ypatingais sunkumais (esminio standartų patento dokumentas), nepaisant 
pastarojo meto tendencijų, rodančių, kad ES praranda rinkos dalis, palyginti su Azijos ir JAV ekonominės veiklos 
vykdytojais. Intelektinės nuosavybės veiksmų plane taip pat priimtas ES kovos su klastojimu priemonių rinkinys, 
kuriuo „siekiama skatinti teisių turėtojų, paslaugų teikėjų ir teisėsaugos institucijų bendradarbiavimą, kartu 
skatinant geriausią patirtį ir šiuolaikinių priemonių bei technologijų naudojimą“. Intelektinė nuosavybė yra 
pagrindinė ekonomikos augimo varomoji jėga, nes nematerialusis turtas atlieka vis svarbesnį vaidmenį 
pasaulinėse inovacijų lenktynėse. Vis dėlto, kaip pabrėžiama M. Draghi ataskaitoje, atrodo, kad ES įmonės, ypač 
MVĮ, nesiima apsaugoti savo intelektinės nuosavybės, visų pirma dėl sudėtingų, brangių ir ilgų procedūrų, kurias 
reikia atlikti teikiant intelektinės nuosavybės teisių paraiškas. Tokia padėtis neleidžia įmonėms konkuruoti 
pasauliniu mastu ir pasinaudoti bendrąja rinka. Be to, DI technologijų raida arba neetiškas kai kurių technologijų 
naudojimas, pavyzdžiui, manipuliatyviųjų modelių naudojimas, gali kelti naujų iššūkių intelektinės nuosavybės 
sistemai, kuriai vis dar neskiriama pakankamai dėmesio, ir gali daryti poveikį inovacijoms, kūrybiškumui ir ES 
konkurencingumui, visų pirma turint omenyje generatyvinį DI ir jo santykį su patentais, taip pat prekių ženklus, 
komercines paslaptis ir intelektinės nuosavybės teisių gynimo klausimą. Be to, šiuo metu Komisija atlieka 
periodinę ES teisės aktų dėl prekių ženklų peržiūrą. Kiek tai susiję su komercinėmis paslaptimis, visų pirma MVĮ, 
reikia dėti daugiau pastangų siekiant didinti informuotumą ir kovoti su komercinių paslapčių vagystėmis 
pasaulinių technologinių inovacijų kontekste.  
Turėdamas šiuos iššūkius omenyje, kokių priemonių imtumėtės, kad būtų užtikrintas tinkamas visų dabartinių 
intelektinės nuosavybės taisyklių vykdymas, ir ar pasiūlysite naujų iniciatyvų, pavyzdžiui, komercinių paslapčių ar 
prekių ženklų srityje, siekdamas užtikrinti, kad ES sistema ir toliau atitiktų paskirtį, t. y. kad skaitmeniniame 
amžiuje būtų skatinamos inovacijos ir kūrybiškumas bei remiamas ilgalaikis ES augimas ir konkurencingumas, 
sykiu intensyvinant pastangas paspartinti derybas dėl pasiūlymų, perkeltų iš ankstesnės kadencijos? 
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Nematerialusis turtas sudaro didelę bendro turto dalį ir yra viena iš stipriausių paskatų investuoti į įmonę.  
Pavyzdžiui, patentus ir prekių ženklus naudojančių startuolių galimybės gauti rizikos kapitalo finansavimą yra 
dešimt kartų didesnės. Taigi intelektinė nuosavybė yra esminis konkurencingumo elementas.  

Tačiau ES patentų taisyklių rinkinys tebėra fragmentiškas. Jei mano kandidatūra bus patvirtinta, visų pirma sieksiu 
išspręsti šią fragmentacijos problemą skatindamas bendrųjų patentų sistemą taikyti plačiau, ne tik dabartinėse 18 
valstybių narių, taip pat sumažinti išlaidas, padidinti teisinį tikrumą ir pasinaudoti vienodos Bendro patentų teismo 
jurisdikcijos privalumais, kliaunantis Europos patentų tarnyba, kuri ir toliau vykdys savo funkciją – bendrųjų 
patentų išdavimą.  

Šiuo atžvilgiu sieksiu įgyvendinti patentų dokumentų rinkinio tikslus, remdamasis Europos Parlamento parama 
pagal visus tris jo ramsčius, dėl kurių dviejų ES intelektinės nuosavybės tarnybai tektų imtis naujų funkcijų. Ketinu 
glaudžiai bendradarbiauti su valstybėmis narėmis, kad būtų užbaigtos šios reformos, kurių tikslas – išspręsti 
aktualiausias ES patentų acquis problemas, remtis bendrųjų patentų sistema ir ją stiprinti.  

Reglamentų dėl papildomos apsaugos liudijimų pasiūlymais siekiama sumažinti farmacijos ir agrochemijos 
pramonės šakų, visų pirma mažųjų ir vidutinių įmonių, administracinę naštą, užtikrinti darnumą ir sustiprinti 
bendrųjų patentų sistemą. Reglamento dėl priverstinio licencijavimo pasiūlymu, kuris jau beveik yra trišalio 
dialogo etape, bus patenkintas Sąjungos poreikis turėti veiksmingas intelektinės nuosavybės priemones, 
leidžiančias reaguoti į krizes, darančias poveikį vertės grandinėms visoje bendrojoje rinkoje. Patikima ir skaidri 
esminių standartų patentų licencijavimo sistema užtikrins, kad ES būtų patrauklesnė investicijų vieta licenciarams 
ir licenciatams. Šiuo atžvilgiu aktyviai prisidėsiu prie abiejų teisėkūros institucijų darbo, šalindamas licencijavimo 
trikdžius Sąjungos konkurencingumui itin svarbiose rinkose, visų pirma atsižvelgdamas į daiktų interneto kūrimąsi 
ir pasaulinės esminių standartų patentų nuosavybės pusiausvyros pokyčius. Galiausiai daugiau nei prieš du 
dešimtmečius priimtoje ES biotechnologijų direktyvoje buvo nustatyti pagrindiniai biotechnologinių išradimų 
patentavimo principai. Kadangi biotechnologijų rinkoje vyksta nauji pokyčiai, turime užtikrinti, kad intelektinės 
nuosavybės apsauga optimaliai stiprintų ES biotechnologijų sektorių ir, rengiant būsimą ES biotechnologijų aktą, 
būtų įvertinta kaip vienas iš elementų.  

Antra, jei mano kandidatūra bus patvirtinta, įsipareigosiu toliau modernizuoti intelektinės nuosavybės sistemą, kad 
ji būtų pritaikyta prie naujų rinkos realijų, pavyzdžiui, dirbtinio intelekto, ir galimų susijusių iššūkių, kartu 
teikdamas prioritetą mūsų piliečių klestėjimui ir ES pramonės tikslams. Neseniai buvo modernizuotas tiek mūsų 
prekių ženklų, tiek dizaino teisės acquis, siekiant pritaikyti jį skaitmeniniam amžiui, kartu sumažinant 
administracinę naštą, o naujos amatininkų ir pramonės gaminių geografinių nuorodų taisyklės leido įveiklinti mūsų 
amatininkų sukuriamą nepakankamai išnaudojamą vertę. Valorizuodami tradicinę praktinę patirtį intelektinę 
nuosavybę pasitelksime darbui, kuriam jie paskyrė savo gyvenimą, įvertinti ir gerai apmokamoms darbo vietoms 
apsaugoti, be kita ko, mažiau pramoniniuose regionuose. Nors DI gali kelti iššūkių pagrindinėms intelektinės 
nuosavybės teisės sąvokoms, kaip antai teisės į patentą, patentabilumo, autorystės ir ekonominės rentos 
paskirstymo, manau, kad turėtume rasti pusiausvyrą tarp inovacijų skatinimo ir palankesnių sąlygų joms sudarymo, 
kartu užtikrindami teisių turėtojų apsaugą. Žvelgdami į ateitį, turėsime užtikrinti, kad ES intelektinės nuosavybės 
sistema sudarytų sąlygas DI ir dirbtiniu intelektu grindžiamų sprendimų diegimui ir plėtrai, kartu užtikrinant, kad 
būtų tinkamų apsaugos nuo susijusio piktnaudžiavimo priemonių. Visų pirma tai taikytina patentų ir komercinių 
paslapčių apsaugai didžiųjų pramoninių duomenų amžiuje. 

Trečia, intelektinės nuosavybės teisė gali skatinti investicijas ir konkurencingumą tik jeigu ji bus veiksmingai 
įgyvendinama. Jei mano kandidatūra bus patvirtinta, sieksiu užtikrinti, kad kūrėjai ir išradėjai gautų teisingą atlygį 
už savo kūrinius ir inovacijas ES, kad būtų apsaugotas MVĮ nematerialusis turtas ir joms būtų sudarytos 
palankesnės sąlygos gauti finansavimą. Turime sumažinti MVĮ naštą, su kuria jos susiduria taikydamos ir 
gindamos savo intelektinės nuosavybės teises, nes intelektinė nuosavybė gali gerokai padidinti jų gebėjimą 
užsitikrinti likvidumą ir pateikti savo inovacijas rinkai. Tikimybė MVĮ žlugti dėl intelektinės nuosavybės 
pažeidimų yra didesnė nei didesnėms bendrovėms, todėl išnagrinėsiu, kokių yra galimybių nustatyti patikimą ir 
specialiai MVĮ pritaikytą intelektinės nuosavybės paramos mechanizmą, pavyzdžiui, finansuojamą iš MVĮ fondo. 
2019 m. suklastoti produktai sudarė beveik 6 proc. viso ES importo (119 mlrd. EUR vertės), dėl jų prarasta 670 000 
darbo vietų ir negauta 15 mlrd. EUR mokesčių pajamų. Būtent todėl pagrindiniu elementu Komisija laiko vykdymo 
užtikrinimą. Šiuo tikslu sieksiu įgyvendinti Komisijos rekomendaciją dėl kovos su klastojimu, kuri apima kovos 
su klastojimu ir intelektinės nuosavybės teisių gynimo stiprinimo priemones. Viena iš šių priemonių – neseniai 
paskelbtas kibernetinių vagysčių prevencijos priemonių rinkinys, kuriuo siekiama padėti MVĮ geriau pasirengti 
komercinių paslapčių vagysčių internete keliamiems iššūkiams ir švelninti neigiamus kibernetinių išpuolių 
padarinius.   
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Galiausiai nematerialiojo turto apsaugai ir jo teikiamų galimybių išnaudojimui užtikrinti reikalinga darni 
tarptautinės intelektinės nuosavybės strategija. Jei mano kandidatūra bus patvirtinta, ketinu aktyviai ginti Sąjungos 
interesus tarptautiniuose intelektinės nuosavybės forumuose, pavyzdžiui, Pasaulinėje intelektinės nuosavybės 
organizacijoje. 

 


